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Станіслав КОЗИЦЬКИЙ, студент першого курсу
медичного факультету.

У нашому університеті відбулася ХХІ
Всеукраїнська науково-практична

конференція з міжнародною участю «Су-
часні тенденції та перспективи розвит-
ку вищої медичної (фармацевтичної) ос-
віти в Україні». Захід відкрив ректор
ТНМУ, професор Михайло Корда. Він
окреслив основні напрямки роботи фо-
руму та висловив вдячність учасникам,

які, попри доволі нелегке сьогодення,
знайшли можливість долучитися до об-
говорення важливих питань сучасної
медичної освіти.
Під час конференції розглянули питан-

ня організації освітнього процесу в умо-
вах війни, а також дистанційного навчан-
ня та практичної підготовки. Мовили й
про симуляційне навчання, особливості
післядипломної освіти та впроваджен-
ня в освітній процес телемедицини, штуч-
ного інтелекту, електронної системи охо-
рони здоров’я.
Реалії сьогодення вносять свої корек-

тиви в освітній процес, змушуючи закла-
ди вищої освіти реагувати на постійну
динамічну зміну акцентів задля адаптації

ЙШЛОСЯ ПРО СУЧАСНІ
ТЕНДЕНЦІЇ ТА
ПЕРСПЕКТИВИ
РОЗВИТКУ ВИЩОЇ
МЕДИЧНОЇ
(ФАРМАЦЕВТИЧНОЇ)
ОСВІТИ В УКРАЇНІ

до наявних викликів. Зміни, які відбува-
ються, повинні відповідати запитам тих
чи інших умов, забезпечувати підготовку
фахівців за відповідними освітніми про-
грамами з врахуванням освітніх і про-
фесійних стандартів і попиту на ринку
праці.
Під час пленарного засідання конфе-

ренції заслухано дев’ять доповідей, а

також представлено низку доповідей у
38 секційних засіданнях. Окремо було
представлено вісім стендових допові-
дей.
Загалом у конференції взяли участь

386 представників 20 закладів вищої
освіти. Власним досвідом, науковими
напрацюваннями поділилися учасники
восьми медуніверситетів з підпорядку-
ванням МОЗ України та 11 університетів
з МОН України. Гостями конференції
були науковці з Києва, Дніпра, Запоріж-
жя, Івано-Франківська, Вінниці, Львова,
Чернівців, Ужгорода, Одеси, Рівного,
Луцька, Тернополя.

Володимир РАДЧУК

ÊÎÍÔÅÐÅÍÖ²ß

ДОЦЕНТ ГРИГОРІЙ
ЗАГРИЧУК: «ШКОДУВАТИ В
ЖИТТІ МЕНІ НІ ПРО ЩО НЕ
ДОВОДИТЬСЯ»
Наша розмова із заві-

дувачем кафедри за-
гальної хімії, доцентом
Григорієм Загричуком
мережана кумедними
моментами з його
життя та щедро при-
правлена добірними
жартами. Власне, та-
кий він завжди та з усіма – і з колега-
ми, і зі студентами. Підвищити го-
лос на студента чи насварити його,
навіть якщо це справді заслужено,
ніколи собі не дозволить.

ЗОРЯНІ ОБРІЇ
ПРОФЕСОРА СТЕПАНА
ЧЕРКАШИНА

Попри роки, знову
оживають спогади
яскравими спалаха-
ми вдячності серед
тих, хто на своєму
життєвому шляху
зустрів таланови-
того лікаря, науко-
вця, керівника та на-
ставника, справж-
нього сина України –
професора Степана Черкашина. Його
можна вважати фундатором стома-
тологічної справи на Тернопіллі та
українському медичному просторі.
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Незважаючи на війну, на
Буковині відбувся X ювілей-
ний чемпіонат України з
екстреної медичної допо-
моги «Буковинське медич-
не ралі-2024». У ньому взя-
ли участь команди з усіх
областей України, у тому
числі й представники Лу-
ганщини, які зараз працю-
ють і проживають у Дніпрі,
а також з Донеччини (Кра-
маторськ). За головні при-
зи змагалися 26 команд, а це
110 учасників. Організато-
рами цьогорічного чемпіо-
нату стали ДЗ «Українсь-
кий науково-практичний
центр ЕМД та МК МОЗ Ук-
раїни», ВГО «Всеукраїнська
рада реанімації та ЕМД»,
Чернівецький ЦЕМД та МК,
Тернопільський національ-
ний медичний університет
ім. Івана Горбачевського.

Організація подібних чемпіо-
натів має свою тривалу історію в
Україні. 2008 і 2010 року І і ІІ чем-
піонати відбулися в Тернополі,
2011 – Кам’янці-Подільському,
2012 – Рівному, 2013 – Києві,
2016 – Харкові, 2017 – Сумах,
2018 – Черкасах, 2019 – на За-
карпатті. Потім пандемія та по-
вномасштабне вторгнення росії
в Україну змусили зробити виму-
шену перерву. І ось чемпіонати

знову зібрали кращих представ-
ників служби екстреної медичної
допомоги. Серед організаторів
та суддівської колегії всіх цих
змагань були викладачі, а також
студенти та випускники Терно-
пільського національного ме-
дичного університету імені Івана
Горбачевського.
ЯКІСНІ ЗМІНИ В
ОРГАНІЗАЦІЇ І
СУДДІВСТВІ
За цей час багато чого зміни-

лося. Насамперед це стосується

суддівства. Більшість
суддів – це інструктори
з догоспітальної допо-
моги та/або інструкто-
ри курсів рівня «ad-
vanced» міжнародних
професійних асоці-
ацій, помічники суд-
дів – представники
навчально-тренуваль-
них відділів усіх регіо-
нальних центрів екст-
реної медичної допо-
моги та медицини ка-
тастроф, сертифікова-
ні як «інструктори з
надання  догоспіталь-
ної допомоги».
Від ТНМУ до складу

суддівської бригади
увійшли викладачі кафедри екст-
реної та симуляційної медицини
Арсен Гудима, Галина Цимба-
люк, Антоніна Черватюк, Юрій
Денисюк, Наргіз Джавадова, Ро-
ман Гук, Аліна Покришко, а також
дитячих хвороб з дитячою хірур-
гією – Емілія Бурбела; кафедри
педіатрії факультету післядип-
ломної освіти – Ольга Дутчак.
Приємно зазначити, що до судді-
вської колегії були долучені також
випускники ТНМУ – колишні чле-
ни молодіжного осередку «Все-
української ради реанімації (ре-
сусцитації) та екстреної медичної
допомоги (ВРР)» Тетяна Опер,
Віола Свіржевська, Олександр
Бишевич і Андрій Данчак. Вони
мають значний досвідом з орга-
нізації чемпіонатів ЕМД.

Для кожної команди на кож-
ному етапі – інше завдання, ана-
логічне за змістом і складністю,
що вимагало від суддівської
бригади та головного судді –
Галини Цимбалюк тривалої ко-
піткої роботи зі створення сце-
наріїв, оцінювальних листків та
інструктування суддів.
Судді оцінювали:
– правильність поставлених

діагнозів пацієнтам;
– фізичну витривалість;
– проведення сортування

пацієнтів;

– надання екстреної медич-
ної допомоги;

– маневрування на спецтран-
спорті.
Уперше були втілені завдан-

ня, які в наше життя принесла
війна. Всі навички попередньо
були відпрацьовані інструктора-
ми під час навчань за допомо-
гою іноземних партнерів. Це
стосується міжгоспітальних пе-
ревезень, які імітували евакуа-
цію пораненого з тривалим суп-
роводом бригадою ЕМД, засто-
сування хімічних засобів ура-
ження та інші.
Уперше також системно

підійшли до екстреної медичної
допомоги, де, крім завдань з
екстреної медичної допомоги,
на догоспітальному етапі був
запропонований конкурс, який
визначав рівень умінь і компе-
тенцій бригад під час роботи на
ранньому госпітальному етапі,
який є невід’ємною складовою
системи екстреної медичної
допомоги. Тут застосовували
надскладні манекени рівня 3G
для відтворення невідкладного
стану. Лідером з їх застосуван-
ня, підготовки, управління та
муляжування був представник
ТНМУ Роман Гук.
Уперше конкурс відбувся зі

стовідсотковим забезпеченням
бригад ЕМД новими оснащени-
ми каретами та за наявності
нових клінічних маршрутів (про-
токолів) надання екстреної ме-
дичної допомоги хворим на до-
госпітальному етапі.
Уперше у складі бригад ЕМД

працювали парамедики –
фахівці нової спеціальності, по-
чаток підготовки з якої розпо-
чався 2018 року в ТНМУ та Чер-
каській медичній академії.
ОРГАНІЗАЦІЙНІ
МОМЕНТИ
Традиційно чемпіонат відбув-

ся за підтримки ДЗ «Українсь-
кий науково-практичний центр

екстреної медичної допомоги
та медицини катастроф МОЗ
України» та  Всеукраїнської
ради реанімації, які разом з
ТНМУ є лідерами імплементації
сучасних напрямків розвитку
екстреної медичної допомоги в
Україні.
Потрібно віддати належне

безпосереднім організаторам
чемпіонату – Чернівецькій об-
ласній військовій адміністрації,
Чернівецькому центру екстре-
ної медичної допомоги та ме-
дицини катастроф, які доклали
чимало зусиль для забезпечен-
ня успішної роботи й перебуван-
ня учасників, суддів, супровідних
осіб.
Організатори також залучили

працівників ДСНС, поліції та
інших силових служб задля ство-
рення умов, наближених до ре-
альності – все, як буває на-
справді. Цьогоріч уперше вико-

ристовували унікальне симуля-
ційне обладнання – манекени,
які цілком відтворюють стан
людини. Їх для навчання украї-
нських лікарів надала асоціація
«Медична та благодійна допо-
мога Франція-Україна».
Про рівень змагань свідчить

і той факт, що на відкритті з
вітальним словом виступила
перша леді України Олена Зе-
ленська.
Головним призом був авто-

мобіль ЕМД. Окрім того, за перші
три місця команди-переможці
отримали дихальні апарати
«Hamilton-T-1». Загальна вартість
призового фонду склала майже
п’ять мільйонів гривень.
Усі команди успішно пройш-

ли випробування та довели
свою професійність. Перемож-
цем стала бригада Волинсько-
го центру екстреної медичної
допомоги та медицини катаст-
роф, яка отримала новий реа-
німобіль для свого закладу охо-
рони здоров’я.

ТНМУ – СПІВОРГАНІЗАТОР ЧЕМПІОНАТУ
УКРАЇНИ З ЕКСТРЕНОЇ МЕДИЧНОЇ ДОПОМОГИ
«БУКОВИНСЬКЕ МЕДИЧНЕ РАЛІ-2024»

Арсен ГУДИМА,
завідувач кафедри медицини

катастроф і військової
медицини ТНМУ, професор

Учасників чемпіонату вітає перша леді
України Олена ЗЕЛЕНСЬКА

ТНМУ – ФЛАГМАН У
ПІДГОТОВЦІ
ПАРАМЕДИКІВ
У ТНМУ – шість років досвіду,

три випуски парамедиків, щорі-
чне вдосконалення освітньо-
професійної програми за ре-
зультатами відгуків стейкгол-
дерів, викладачів і студентів, і,
нарешті, поява нової спеціалі-
зації у спеціальності «Медсест-
ринство» – «Парамедик». Наш
університет був ініціатором зап-
ровадження цієї спеціальності,
тому під час чемпіонату викла-
дачі Тернопільського медуні-
верситету уважно спостерігали
за виступами команд, до скла-
ду яких увійшли парамедики.
Отже, до складу бригади ЕМД

– переможця «Буковинського
медичного ралі-2024» з Во-
линського  центру екстреної
медичної допомоги та медици-

ни катастроф увійшла наша ви-
пускниця-парамедикиня Анас-
тасія Сіжук. У першій десятці –
ще дві бригади ЕМД з параме-
диками з числа наших випуск-
ників: з Львівського центру ек-
стреної медичної допомоги та
медицини катастроф – Орест
Левіцький, бригада параме-
диків з Хмельницького центру
екстреної медичної допомоги
та медицини катастроф – На-
зарій Журавський та Дарія Ва-
летнікова. Вітаємо переможців
і тішимося, що результати нашої
роботи з підготовки параме-
диків мають чудові практичні
втілення.
Водночас час не стоїть на

місці, обговорюємо освітньо-
професійну програму «Параме-
дик», будемо вдячні за ваші
відгуки та побажання.

mailto:hazeta.univer@gmail.com
http://www.TDMU.EDU.UA/MEDYCHNA-AKADEMIA
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Переможцем регіональ-
ного відбору на отриман-
ня медичної відзнаки за про-
фесіоналізм і милосердя –
ордена Святого Пантелей-
мона в номінації «Цивіль-
ний медик» став Любомир
Синоверський. Любомир
Васильович – генеральний
директор комунального
некомерційного підприєм-
ства «Більче-Золотецька
обласна лікарня реабілі-
тації імені В.Г. Вершиго-
ри» Тернопільської облас-
ної ради, заслужений лікар
України, кандидат медич-
них наук, магістр держав-
ного управління.

У Більче-Золотому провідний
спеціалізований лікувально-
профілактичний заклад області
забезпечує надання висококва-
ліфікованої медичної допомоги,
проведення комплексного та
відновного лікування. Власне,
саме прихід у цю лікарню на ке-
рівну посаду Любомира Сино-
верського вдихнув у неї нове

життя та повернув до
повноцінного функц-
іонування. Любомир
Васильович досі
зберігає альбом з
власноруч зробле-
ними світлинами, на
яких зафіксовано, в
якому стані перебу-
вав цей заклад ще
13 років тому, 2011-
го, коли він очолив
його. Любомира Си-
новерського це не
злякало. Відновлен-
ня Більче-Золоцької
лікарні реабілітації
стало справою його
життя. Тим більше,
що за плечима вже
був вагомий успіш-
ний досвід медика-
управлінця.
Його фахова пра-

ця почалася після
закінчення Івано-
Франківського ме-
дичного інституту
1984 року. «У моєму
житті  є Черкаси,
Чортків, де працю-
вав хірургом, Залі-
щики – тут спочатку

впродовж п’яти років був пер-
шим заступником головного
лікаря, а з 1994 до 2010-го –
головним лікарем Заліщицької
центральної районної клінічної
лікарні. Тобто досвіду керівної
роботи надзвичайно багато.
Крім того, постійно удосконалю-
вав власні управлінські вміння,
проходив навчання, різні курси»,
– мовить Любомир Васильович.
Утім, Любомир Синоверський

взявся за роботу в Більче-Золо-
тецькій лікарні  не  лише  як
лікар, керівник, а передусім як
добрий господар. За його ініціа-
тиви тут провели реконструкцію
та капітальний ремонт лікарня-
них приміщень, відремонтували
палати, змінили медичне об-
ладнання та устаткування на су-
часні, а також запровадили
новітні методи відновного ліку-
вання. У лікарні нині можна
пройти весь спектр обстежень:
загальноклінічні, біохімічні, уль-
тразвукову та функціональну
діагностику, отримати консуль-
тації кваліфікованих фахівців, які
працюють у вузькоспеціалізова-
них відділеннях, та належне
лікування. Загалом тут діє 200
лікарняних ліжок.

Тарас ТАНЧАК, фізичний терапевт, і Ганна ГАРАСИМ’ЯК, лікарка
фізичної та реабілітаційної медициниТетяна СТЕЦИШИН, медсестра з вакуумного масажу, космето-

логиня-естетистка, та пацієнтка Лілія ГОНЧАРОВА

Іван ГЕРИЛЮК, асистент фізичного терапевта, та пацієнтка
Галина МЕЛЬНИЧИН Людмила ВОЛЧУК, медсестра, та пацієнтка Жанна ДУБИНА

ÔÎÒÎÐÅÏÎÐÒÀÆ

ВІДНОВЛЕННЯ ЛІКАРНІ РЕАБІЛІТАЦІЇ
СТАЛО СПРАВОЮ ЖИТТЯ
ЛЮБОМИРА СИНОВЕРСЬКОГО

Профільне ж у закладі – реа-
білітаційне відділення, де зас-
тосовують сучасні інноваційні
методи реабілітації та різно-
манітні допоміжні технології,
зокрема високоінтенсивну маг-
ніторетапію, ударно-хвильову
терапію, HILT-терапію, TR-тера-
пію, суху тракцію хребта, СРМ-
терапію, теплолікування, водо-
лікування, різні види масажу,
гірудотерапію,  лікувальну
фізкультуру та багато інших про-
цедур.
Та найголовніше – Любомир

Синоверський сформував по-
тужну команду. Медичні праців-
ники закладу не лише профе-
сіонали своєї справи, а й надій-
на підтримка для пацієнтів. У
Більче-Золотецьку лікарню при-
їжджають пацієнти з усіх куточків
України, адже це один з неба-
гатьох закладів у нашій державі,
де лікують як маленьких па-
цієнтів віком від трьох років, так
і дорослих. Лікарня уклала до-
говір з НСЗУ про медичне об-
слуговування населення за про-
грамою медичних гарантій –
медична реабілітація дорослих
та дітей віком від трьох років. Тут
працюють вісім мультидисцип-
лінарних команд, що можуть
надавати великий обсяг висо-
кокваліфікованої реабілітацій-
ної допомоги.
Реабілітують нині у Більче-

Золотецькій лікарні також па-
цієнтів з ураженнями, яких до-
недавна ще й не бачили, зок-
рема, з мінно-вибуховими трав-
мами. 2015-го  року на  базі
лікарні створили відділення для
учасників АТО та членів їхніх ро-
дин. Відтоді понад п’ять тисяч
військовослужбовців отримали
медичну та психологічну під-
тримку. Нині лікарня є одним з
провідних медичних закладів,
де можуть пройти реабілітацію
військовослужбовці. Завдяки
старанням медиків і керівницт-
ва закладу тут роблять перші
кроки після важких травм захис-
ники України. Всі працівники
лікарні досі згадують одного
військового зі складним пора-
ненням, який зовсім не ходив.
Бачили б ви його очі, що сяяли
щастям і вдячністю, коли після
спеціального курсу реабілітації,
поєднаного з турботою та любо-
в’ю тутешніх фахівців, він пішов
з паличкою сам! А нещодавно,
пригадує Любомир Синоверсь-
кий, місяць занять з кваліфіко-
ваним  логопедом  допоміг
відновити мовлення військово-
го зі складним посттравматич-
ним стресовим розладом, який
до того взагалі не міг говорити.
Люди, які повертаються з війни,

потребують не лише фізичної ре-
абілітації, а й внутрішнього віднов-
лення. І тут, у мальовничому ку-
точку Дністровського каньйону,

Любомир СИНОВЕРСЬКИЙ, генеральний
директор комунального некомерційного
підприємства «Більче-Золотецька обласна
лікарня реабілітації імені В.Г. Вершигори»

(Продовження на стор. 4)
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оповитому подихом давнини (в
цій місцевості знайдено, зокре-
ма, два поселення трипільської
культури, одне з яких у
печері Вертеба), плану-
ють також створити для
них місце, що дасть внут-
рішню силу продовжува-
ти боронити країну від
ворога, – Центр мен-
тального здоров’я, де
надаватимуть кваліфіко-
вані психологічні послу-
ги і нашим ветеранам, і
родинам військових,
дбаючи про їхнє повер-
нення до соціуму та ком-
фортне відновлення.
Любомир Васильович

з  колективом  також
запланували створення
ще одного корпусу для
лікування наших захис-
ників, де вони зможуть
знайти  підтримку  та
професійну  турботу,
відновити  власні  фі-
зичні  та  психологічні
сили. «Тут мають лікува-
тися 50 пацієнтів. Кімна-
ти на 2-3 особи, з усіма
зручностями, – ділиться

ВІДНОВЛЕННЯ ЛІКАРНІ РЕАБІЛІТАЦІЇ
СТАЛО СПРАВОЮ ЖИТТЯ
ЛЮБОМИРА СИНОВЕРСЬКОГО

планами Любомир Синоверсь-
кий. – Заклали також укриття,
що типове для таких медичних
установ, є ліфти, харчоблок –

Неля ПАНЬКІВ, медсестра вакуумного масажу, та пацієнтка
Олеся ЯКИМИШИН

Оксана МЕЛЬНИЧУК, старша медсестра, та пацієнт Володимир
САВКІВ

Любомир ГУДЗЬ, медбрат, і пацієнт Степан ДІМЕД під час
пресотерапії

Олег ЩУР, фізичний терапевт, та пацієнтка Олеся ІЛЬЧИШИН

максимально все робитимемо
для покращення умов перебу-
вання пацієнтів, які відновлю-
ватимуть власне здоров’я після
перебування на фронті. Дуже
хочу сподіватися, що нам вда-
сться його завершити якнайш-
видше, можливо, навіть наступ-
ного року».
Тернопільський національ-

ний медичний університет ім.
Івана Горбачевського плідно
співпрацює з Більче-Золотець-
кою обласною лікарнею реабі-
літації. Зокрема, відповідно до
навчальних програм студенти
спеціальностей «Фізична реа-
білітація» та «Фізична терапія,
ерготерапія» проходять клініч-

ну практику на її базі. Впродовж
тривалого часу перебування у
Більче-Золотецькій обласній
лікарні реабілітації наші студен-
ти мають можливість і спосте-
рігати за пацієнтами, і проводи-
ти лікувальні та оздоровчі захо-
ди, застосовуючи індивідуальні
реабілітаційні програми та здо-
буваючи безцінні практичні
вміння й навички.
До слова, до того, як Любо-

мир Васильович очолив цю
лікарню, заклад навіть не мав
ліцензії на проходження медич-
ної практики. З його приходом
Більче-Золотецька  обласна

Підводний витяг хребта пацієнтові
Ігорю КОЗАРУ проводить медсестра
фізіотерапії Оксана СНЯТИНСЬКА

лікарня реабілітації розпочала
новий виток у своїй історії. Влас-
не, саме нині, як ніколи, належ-
не функціонування таких зак-
ладів надзвичайно важливе для
нашої країни.
На запитання, що для нього

означає перемога у регіональ-
ному відборі на здобуття висо-
кої медичної нагороди – орде-
на Святого Пантелеймона, Лю-
бомир  Васильович  лише
скромно відповідає: «Мабуть,
те, що товариство Тернопіль-
щини пошанувало мою пра-
цю».
Приклад  Любомира Сино-

верського переконує, що слу-
жіння людям полягає не лише

у відкритті нових відділень чи
сучасному обладнанні. Це слу-
жіння виходить з прагнення
творити добро, з любові до
інших та їхній щирій підтримці.
У  Більче -Золотецьк ій  об -
ласній  лікарні  реабіл ітаці ї
щоразу маленький крок паці-
єнта після важкої травми стає
великим досягненням усього
колективу. І таке щоденне слу-
жіння  – направду найвище
покликання кожного істинно-
го медика.

(Закінчення. Поч. на стор. 3)

Мар’яна ЮХНО-ЛУЧКА
Світлини Миколи ШОТА

ÔÎÒÎÐÅÏÎÐÒÀÆ

СТУДЕНТИ
ЗУСТРІЛИСЯ З
БОЙОВИМИ
МЕДИКАМИ
У  Тернопільському націо-

нальному медичному універси-
теті відбулася зустріч студентів
шостого курсу медичного фа-
культету з бойовими медиками
ІІІ окремої штурмової бригади
Збройних сил України «Луною»
та «Арамісом».

Розмова про особливості на-
дання домедичної допомоги
пораненим в умовах бойових
дій велася у формі активного та
конструктивного діалогу, під час
якого майбутні випускники ме-
дичного університету поповни-
ли власні теоретичні знання,
ознайомилися з наповненням
індивідуальної аптечки військо-
вослужбовця, довідалися про
доцільність і результативність
застосування низки лікарських
препаратів.
Бойові медики навчали сту-

дентів правильно використову-
вати кровоспинні турнікети, бан-
дажі, гемостатичні бинти, марке-
ри тощо, ілюструючи інформацію
прикладами з власного досвіду.
Особливу увагу вони приділили
протоколу MARCH, дотримання
послідовності виконання основ-
них пунктів якого суттєво знижує
ймовірність смерті пораненого
на полі бою.

«Луна» та «Араміс» також роз-
повіли про роль і місце бойових
медиків у підрозділах ЗСУ та
наголосили на важливості на-
вчання на військових кафедрах.
Щирість і відвертість наших

гостей не залишила байдужих в
аудиторії. Студенти активно ко-
мунікували, ставили запитання,
на які отримали чіткі та прав-
диві відповіді.

Ігор ГАВРИЩАК
Світлини Яніни ЧАЙКІВСЬКОЇ

ÙÈÐÀ ÐÎÇÌÎÂÀ
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Студент першого курсу
медичного факультету
Станіслав Козицький при-
їхав до нас з Миколаївщи-
ни. І наш університет, і
Тернопіль запали йому в
душу з першого погляду.
Зізнається, що із задово-
ленням пов’язав би з нашим
містом уже життя.

– Станіслав Козицький – хто
він? Що ви розповіли б про себе
людині, яка бачить вас уперше?

– Мене звати Станіслав Ко-
зицький, мені 20 років і я сту-
дент першого курсу Терно-
пільського національного ме-
дичного університету імені Івана
Горбачевського. 2023 року я
завершив навчання у Перво-
майському медичному фахово-
му коледжі на професійній спря-
мованості «акушерська спра-
ва». Ще зі школи мені подо-
балися біологічні науки, тому
обрав для себе саме медичну
спрямованість. У школі та в ко-
леджі брав активну участь у
різних наукових заходах, висту-
пав з доповідями. Попри все, я
активно підтримував творчий
колектив школи, а згодом і ко-
леджу. Люблю спорт, зокрема,
займався веслувальним слало-
мом, баскетболом, волейбо-
лом, настільним тенісом.

– На ваш погляд, які най-
сильніші риси вашого характе-
ру? Що у собі хотіли б випра-
вити?

– Від щирої душі я оптиміст,
що не було б у моєму житті пога-
ного – я все одно буду знаходи-
ти те зернятко успіху та оптимі-
зму. Що хотілося б виправити?
Гадаю, така проблема є в бага-
тьох і вони хотіли б її позбутися.
Це – лінь, що докучає мені щод-
ня. І з нею справді треба боро-
тися, невпинно працювати та
йти до своєї мети, кожен день
по кроку – і вже на крок ближче
до неї.

– Ви лише закінчуєте перший
курс, а вже активний учасник
творчого колективу нашого уні-
верситету. За яких обставин і
коли до нього приєдналися?

– Перша моя зустріч, що відчи-
нила мені двері до універси-
тетської спільноти, – це зна-
йомство з моїми викладачами
з філософії Тарасом Богданови-
чем Кадобним і Леонідом Васи-
льовичем Кравчуком. Саме з
ними я  почав свою творчу
діяльність в університеті. На
початку першого семестру мого
першого курсу відбувалася ре-
конструкція боїв Української
повстанської армії на базі на-
вчально-оздоровчого  комп -
лексу «Червона калина». Са-
ме в цьому заході вперше під
час навчання в нашому універ-
ситеті й проявилася моя твор-
ча натура.

– До ініціативи та організації
яких творчих проєктів найбіль-
ше доклалися?

– Власне, це проведення ре-

СТАНІСЛАВ КОЗИЦЬКИЙ: «ЛЮБОВ ДО
МЕДИЦИНИ ЗАКЛАДЕНА У МЕНЕ ВСЕРЕДИНІ»

конструкції боїв Української по-
встанської армії, весняний бла-
годійний бал, до якого я також
долучився як волонтер. Та на-
справді дуже багато з того, що
ми робимо з командою, не по-
трапляє під об’єктив фотоапа-
рата та залишається відомим
лише для малого кола людей.

– У рамках екскурсійної час-
тини урочистостей з нагоди
відзначення 170-річчя від дня
народження академіка Івана
Горбачевського у с. Зарубинці
в музеї-садибі ви провели чу-
довий екскурс життєвим та на-
уковим шляхом
нашого славетно-
го краянина. Чим
зачепила вас по-
стать Івана Горба-
чевського?

– Знаєте, насам-
перед зачепило
те, що Іван Горба-
чевський був за
кордоном  своєї
батьківщини по-
над 67 років, але
весь цей час він
жив і  працював
задля  України.
Тобто цей патріо-
тизм до  рідної
землі справді вик-
ликає захоплен-
ня. Познайомив-
шись детальніше з
біографією Горба-
чевського, був вра-
жений, наскільки
ця людина різноп-
ланова. Політик,
науковець, викла-
дач, професор, по-
ліглот. І ще дуже
багато різного по-
єднувала у собі ця
велика  особис-
тість. Саме ця різ-
ноплановість Іва-
на Горбачевсько-
го захоплює мене
та вражає.

– Ви плануєте
продовжувати ро-
боту в музеї-са-
дибі?

– Так, звичайно. Є намір про-
водити там екскурсії під час
різних заходів, а також для меш-
канців села Зарубинці, груп
ТНМУ та інших університетів,
делегацій, що приїжджатимуть
сюди.

– До яких ще напрямів гро-
мадської роботи в ТНМУ долу-
чаєтеся?

– Передусім це волонтерство.
Зараз співпрацюю з групами та
командами, які дуже активно
живуть волонтерством, допома-
гають і підтримують наших воїнів
на фронті. Це справді дуже ве-
лика робота. Окремо хочу ска-
зати про Тараса Богдановича
Кадобного – це Людина з вели-
кої літери. Об’єднавши студентів,
він створив організацію Miseri-
cordia, допомагає не лише
військовим, а й не забуває про
дітей- інвалідів, зокрема, з
організації «Мій світ», яким та-
кож необхідна допомога та

підтримка. Зі студентами він до-
лучається до проведення з
дітьми-інвалідами арт-терапії,
організації та відвідання добро-
чинних концертів у філармонії й
театрі, надає постійну моральну
та матеріальну підтримку тим,
хто цього найбільше потребує.

– Де ви народилися? Які
люди з вашого дитинства впли-
нули на ваше формування най-
більше?

– Народився я у містечку Пер-
вомайськ на Миколаївщині, де
жив до 20 років і потім переїхав
до Тернополя. Звичайно, на моє

формування вплинули пере-
дусім мої батьки. Їхня постійна
допомога та підтримка завжди
супроводжували мене в моїх
починаннях.
Мама Алла Василівна працює

медсестрою в операційному
блоці, батько Олег Миколайович
Козаков – підприємець. Влас-
не, це мій вітчим, з яким я живу
з шести років. З біологічним
батьком Василем Леонідови-
чем Козицьким я його ніколи не
порівнюю. На радість для мене,
коли настав час вибору моєї
майбутньої професії, мій біоло-
гічний батько доєднався, давав
поради та підтримував матері-
ально й морально. Я дуже вдяч-
ний йому за те, що хоча й пізно,
проте повернувся та надав свою
допомогу.
Хочу також згадати мою

шкільну вчительку з біології Анну
Юріївну Сікорську, саме вона
наставляла мене та відіграла
вирішальну роль у моєму вступі

у коледж. Під час навчання в
коледжі я також знайшов собі
наставників, зокрема, це мій
куратор Наталія Валеріївна
Москаль,  викладачі  з таких
предметів, як фармакологія
(Світлана Валеріївна Медведє-
ва), акушерство та гінекологія
(Ірина Миколаївна Рачинська),
терапія та педіатрія (Валенти-
на Миколаївна Ріпенко). Завдя-
чую всім цим людям професій-
ним формуванням, не знаю, чи
без них узагалі був би я тут.

– Що найбільше вплинуло на
ваш остаточний професійний

вибір? Коли зрозумі-
ли, що медицина –
саме та сфера, яка
вам потрібна у житті?

– Певно, то був той
момент, коли я успіш-
но захистив свою нау-
кову роботу в коледжі,
завершивши навчання
з дипломом з відзна-
кою. Зрозумів, що це
мені далося  доволі
легко, тож вирішив, що
треба рухатися далі у
цьому напрямку, про-
довжувати розвивати
себе в медицині. Влас-
не, любов до медици-
ни закладена в мені
всередині. Мені не по-
трібно шукати мотива-
цію, щоб вчитися, мо-
тивація  є постійно .
Тому я можу з великою
впевненістю сказати,
що йду в потрібному
напрямку. Я зараз
там, де маю бути.

– Зі спеціальністю
вже визначилися?

– Як згадував вище,
я закінчив коледж за
спеціальністю «аку-
шерська справа». Ме-
ні цей напрям дуже
сподобався, тож хочу
розвиватися саме у
ньому.

– Чому обрали саме
ТНМУ?

– Так, вибір медич-
них університетів великий, про-
те приглянувся мені лише ТНМУ.
Читав відгуки на сайтах, різні
публікації, запитував у знайо-
мих, які знають про цей універ-
ситет. Найголовніше, побачив,
що ТНМУ дає потужні знання,
про що свідчать провідні позиції
в багатьох рейтингах, тому без
вагань подав заявку саме сюди.

– Повномасштабна війна, бе-
зумовно, вплинула на ваше по-
всякденне життя. Як?

– Колись Первомайськ був
стратегічним об’єктом, де збері-
гали ракети у підземних схови-
щах. У нашому місті навіть є Му-
зей ракетних військ. Нині у схо-
вищах жодної ракети вже
немає. Тобто тактично ворогу
воно, на щастя, не дуже по-
трібне, тож у нас відносно все
добре. Хоча Первомайськ роз-
ташований неподалік Возне-
сенська, куди часто прилітає,
тому реальна війна від нас на-
справді дуже близько.

Звичайно, війна безпосеред-
ньо вплинула на мої погляди на
життя, на оточення. У мені відбу-
лися кардинальні зміни – почи-
наючи від мови та завершуючи
стравами на свята. Можу сказа-
ти, що менталітет людей на за-
ході й на сході справді від-
різняється. Переїхавши у Тер-
нопіль, я в цьому переконався.

– До того, як приїхали всту-
пати, в нашому місті ви не
були? Що найбільше вразило
вас і в Тернополі, і в ТНМУ?

– Ні, я приїхав у Тернопіль
вперше. Він мені дуже сподо-
бався! Тут надзвичайно багато
молоді. Повторюся, менталітет
людей просто вражаючий: всі
добрі, чуйні, всі допоможуть. Я
маю з чим порівняти. 20 років я
прожив, умовно кажучи, на
сході, відмінність суттєва. Не
маю на меті нікого принижува-
ти чи вивищувати, це просто кон-
статація факту. Можу сказати,
що після закінчення університе-
ту не хочу повертатися у Мико-
лаївську область, із задоволен-
ням залишився б у Тернополі,
якщо буде така можливість.
Щодо ТНМУ, то вже з першого

погляду мене вразив екстер’єр
самої будівлі університету.
Навіть це, гадаю, вже вказує на
престиж закладу.  Ще  при-
ємніше мене вразили люди.
Дуже мені сподобалася добро-
та, допомога працівників прий-
мальної комісії. Уже згодом,
коли я навчався в університеті,
звернув увагу на  відпові-
дальність за студентів з боку
адміністрації. З будь-яким пи-
танням можна звернутися у де-
канат, ректорат, і тобі обов’яз-
ково допоможуть, а не відправ-
лять без нічого. І адміністрація,
і викладачі прагнуть до гармо-
нійних стосунків зі студентами.
Втішило мене, що на базі універ-
ситету функціонує комфорта-
бельна тренажерна зала, що
знову ж таки допомагає студен-
там об’єднуватися. Тут чудові
викладачі. Хоча я лише рік про-
вчився, та вони для мене вже,
мов рідні. З багатьма виклада-
чами легко знайти спільну мову.
Це дуже важливо.

– Як відновлюєте сили після
виснаження? Як любите відпо-
чивати?

– Я люблю відпочивати на
природі, вибратися у ліс чи до
річки, та просто побути годинку
або дві з природою. Відчути ту
гармонію теплоти та шелест
кленових листочків у себе за
спиною, почути дивовижний спів
пташок і проводжати жовтога-
ряче  сонце  за  обрій.  Мені
здається, це найвищий рівень
релаксу! Це для мене справ-
жній відпочинок, не лише фізич-
ний, але й моральний.

– Тернопільський націо-
нальний медичний університет
для вас – це …

– Це моя сім’я, моя альма-
матер та моє майбутнє.

Мар’яна ЮХНО-ЛУЧКА
Світлина Миколи ШОТА

Станіслав КОЗИЦЬКИЙ у музеї-садибі Івана Горбачевсь-
кого у с. Зарубинці за друкарською машинкою
«Olimpia», на якій друкував власні наукові праці славет-
ний наш краянин та академік
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Доцент
Григорій ЗАГРИЧУК:

«НАША КАФЕДРА
– ОСНОВА ДЛЯ
СТУДЕНТІВ
ФАРМАЦЕВТИЧНОГО
ФАКУЛЬТЕТУ»

– Григорію Ярославичу, вес-
на-літо для вас уже традицій-
но насичений період: від про-
форієнтаційної роботи під час
виїздів – до безпосередньої
праці на місці в приймальній

комісії, де працюєте вже понад
10 років.

– Так, щорічно, починаючи з
2013 року, відколи я потрапив
до приймальної комісії, за ви-
нятком «ковідних» років, ми з
командою відвідуємо медичні
навчальні заклади, насампе-
ред сусідніх областей, зокрема
коледжі Волинської – у Луцьку,
Ковелі, Ківерцях, були також у
Рівному та Дубно, у Хмель-
ницькому, Чемирівцях та Ше-
петівці на Хмельниччині. Зви-
чайно ж, побували й у медичних
коледжах у Кременці та Чорт-
кові. Чи не щороку в умовах
прийому виникають певні зміни,
тож відповідно хочемо довести
цю інформацію до наших потен-
ційних вступників, наших май-
бутніх студентів. Результат такої
роботи очевидний: кількість
вступників з цих коледжів щорі-

Наша розмова із завідувачем кафедри загальної хімії,
доцентом Григорієм Загричуком мережана кумедними мо-
ментами з його життя та щедро приправлена добірни-
ми жартами. Власне, такий Григорій Ярославович завж-
ди та з усіма – і з колегами, і зі студентами. Підвищити
голос на студента чи насварити його, навіть якщо це
справді заслужено, він ніколи собі не дозволить. Пере-
конаний, що доречне слово тонкого гумору в будь-якій
ситуації завжди матиме більший виховний ефект, аніж
нудні нотації із суворим виразом обличчя. Григорій Заг-
ричук на фармацевтичному факультеті з часу станов-
лення підрозділу, тож, як мовиться, вивів на широку про-
фесійну дорогу вже не одне покоління студентів. Які
вони нині? «Коли ще я навчався, викладач у нас був ледь
не Бог, – пригадує Григорій Загричук, – тепер же в нас
відносини демократичні. Як результат – нинішні сту-
денти більш рухливі, активні, соціальні. Наші студен-
ти різні, але з ними завжди цікаво працювати, адже ко-
жен з них – особистість, яка дозволяє тобі залишатися
в тонусі».
І ще мовить: «Я дякую Тобі, Тату, за все! Я щасливий,

Мамо, що Ти є поруч!».

чно достатньо висока. До сло-
ва, найбільше з Чорткова, на
другому місці – Хмельниччина.
Другий напрям, у якому пра-

цюю, також насичений, – це пи-
тання ліцензування та акреди-
тації освітніх програм. Після
запровадження обов’язкової
акредитації через Національне
агентство із забезпечення
якості вищої освіти, що має,
звісно, певні особливості, для
того, щоб бачити це все зсере-
дини, 2019 року я подався в ек-

сперти Національного агент-
ства. Пройшов добір і вже провів
15 акредитацій в інших закла-
дах: дві з них як член експерт-
ної групи і 13 – як голова екс-
пертної групи. Це дало мож-
ливість зрозуміти, як відбу-
вається процедура акредитації,
й уже в нашому навчальному
закладі, у відділі внутрішнього
забезпечення якості успішно
працювати з гарантами освітніх
програм.
І звичайно, є також багато

роботи безпосередньо  на
рідній кафедрі. До слова, я був у
числі перших п’яти викладачів,
які прийшли на наш фармацев-
тичний факультет, тобто на час
його становлення. Перейшов
сюди 2001 року з педагогічного
університету. Наша кафедра за-
гальної хімії виходила з витоків
фармацевтичного факультету та

за юридичними канонами
належить до нього. Втім, у
нас навчаються студенти
всіх факультетів: окрім фар-
мацевтичного, викладаємо
медичну хімію та біооргані-
чну хімію для студентів ме-
дичного й стоматологічного
факультетів. Колектив у нас
великий – 17 осіб. Співпра-
цюємо з різними установа-
ми, закладами, стараємося
постійно бути в тренді фар-
мації. Так, ми не випускова
кафедра, а даємо старт на-
шим студентам: неорганічна
хімія, органічна хімія, фізко-
лоїдна хімія для фармфа-
культету – фундамент для
того, щоб на старших курсах
студенти фармацевтичного
факультету могли успішно
скласти «Кроки» та закінчи-
ти вищий навчальний заклад. З
минулого року всі студенти фар-
мфакультету в нас почали вико-
нувати кваліфікаційну роботу,
зокрема й на нашій кафедрі.

«У ДИТИНСТВІ
ДОБРЕ ВЧИВСЯ,
БАГАТО ЧИТАВ»

– Працелюбність, очевидно,
вам прищепили ще батьки в
дитинстві. В якій атмосфері ви
зростали?

– Мене не дуже змушували до
традиційної роботи у селі, в
школі я добре вчився, багато
читав. Книжки у нашій сільській
бібліотеці міняв зазвичай раз
на тиждень. Проте, якщо дово-
дилося щось робити, то, звичай-
но, й на городі працював, й уве-
чері корову ходив попасати.
Я народився 2 червня 1973

року у селі Пальчинці на Підво-
лочищині. Мамі дали три місяці
декретної відпустки – такий тоді
був період. Тож я виріс при
дідові Ізидору й бабці Гані, та-
тових батьках, адже мама була
у невістках. Мамині батьки, дід
Степан і бабця Геня, жили десь
за кілометр – наприкінці села.
Один з моїх перших спогадів, як
я, зовсім маленький, захотів їх
якось провідати, та нікому про
це не сказав. Грався, грався на
подвір’ї, раптом – мене вдома
не стало. Всі кинулися шукати.
Я 50 метрів не дійшов до хати
маминих батьків (сміється).
Я виріс з дідом і бабусею, але

більше був дідів. Моя колиска
стояла біля дідового ліжка, я
любив з неї перелазити та спа-
ти з дідусем. Пригадую, коли
дідові зробили операцію, мені
біля нього не можна було ляга-
ти, щоб випадково не штовхну-
ти, тож я запитував, чи можна
хоча б у ногах посидіти.
Дід і бабуся ходили на роботу

в колгосп, брали мене із собою.
Ми з дітьми збиралися компа-
нією. Що ж нам робити? Треба
гратися. Добрі невеличкі огірки
наші бабці збирали, відправля-
ли в район на консервний за-
вод чи деінде – що саме з ними

робили, нас, дітей, то тоді най-
менше цікавило. Великі ж огір-
ки, насінники, як їх називають,
люди брали собі додому, щоб
годувати качок, гусей. І ось ми
вигадали собі розвагу: спочатку
тими насінниками кидалися,
потім почали їх топтати. Адже
вони так гарно  стріляють
(сміється). Словом, бабусі не
мали вже що нести додому.

– Яке чудове збитошне ди-
тинство у вас було, немов
зійшло зі сторінок творів
Всеволода Нестайка! З дру-
зями дитинства, мабуть,
підтримуєте стосунки й
нині?

– У нас велика компанія
була. Хованки, стрілялки,
футбол – наші повсякденні
розваги. Зеленина на горо-
дах з’явилася – ми відразу
там. Удома вона була, зви-
чайно, але у сусіда завжди
цікавіше й смачніше (смі-
ється). А ще з дитинства ми
робили «протиправні дії» –
грали в карти (до речі, навчи-
ли грати мене вдома тато з
мамою). Добре пам’ятаю, що
свою першу колоду карт за-
губив.
Близькі стосунки нині в

мене передусім з братом
Богданом, молодшим на сім
років. Як старшому братові мені
перепадало доглядати за ним.
І тут не обходилося без пригод.
Ще маленького я його випустив
з коляски, навчаючи їздити на
велосипеді – розсік брову, а вже
у старшому віці, коли косив тра-
ву, то трішки «підкосив» – потра-
пив косою в ногу, але успішно
використав знання з першої до-
медичної допомоги, наклав по-
в’язку та самостійно доправив
на машині до сусіднього села в
лікарню. Вибач, брате, я не
хотів!
Три колєги, сусіди, одноклас-

ники – Андрій Салюк, Михайло
Заблоцький та я. Життя нас
трошки порозкидало, зокрема,
Андрій зараз в Італії. Сподіваю-
ся, що ще обов’язково збере-
мося та зробимо ще одну, тре-
тю, світлину за зростом. Дві та-

ких уже маємо. Одна фотогра-
фія, де ми у дитячому садочку:
Михайло на ній найвищий, я з
Андрієм – майже в рівень. У
восьмому класі біля школи теж
сфотографувалися: Михайло
найвищий, Андрій – другий, а я
– найнижчий. Зараз, напевно,
я найвищий. Утім, те третє фото
ніяк не вдається зробити, не
можемо зустрітися втрьох.

– Ви згадували про дитячий
садочок. Відвідували його?

– Один рік – підготовчий пе-
ред школою. Якби мене запи-
тали, що я змінив би у своєму
житті, якщо б міг, то в обід у са-
дочку я б тепер поспав (смі-
ється). А то ми обідали, виходи-
ли наче у вбиральну, що була
надворі, а звідти тікали додому.
Так я жодного разу й не спав у
садочку.
Коли щойно пішли у перший

клас, нам було неймовірно ціка-
во спробувати перелізти через
вікно. Чого тягнути? Наша вось-
мирічна школа була одноповер-
хова, тож ми відразу першого
дня це й зробили. І нас засікли!
Перша вчителька Оксана Федо-
рівна сказала, що нас негайно
виганяють зі школи. Як нам
було тоді страшно! Зараз, гадаю,
дітей таким не налякаєш (смі-

ється). Ми, певно, вже до шос-
того класу не лазили через
вікна.
Але не все моє дитинство було

таким збитошним. Є й серйозні
моменти. Пригадую, як у родині
ми всі тихесенько слухали ра-
діо «Голос Америки». Читав я і
книжки, не про партію і леніна,
а правдиві історичні та релігійні.
Якщо б у нас їх знайшли, було б
направду дуже невесело.

«ПРАЦІ НЕ БОЮСЯ
ЖОДНОЇ»

– Чому такий професійний
вибір – хімія?

– Насправді в мене було ба-
жання стати бухгалтером. Чому?
Тому що у мене мама працюва-
ла бухгалтером, дядько, тож і
я вирішив піти цим шляхом.

На задньому плані: дядько Григорій, мама Галина, тітка Орися,
дід Степан (мамин тато), дядина Галина, бабуся Уляся (роди-
на), бабуся Євгенія (мамина мама), тітка Оксана, дядько
Ярослав; на передньому плані: двоюрідна сестричка Оксана,
брат Богдан і Григорій ЗАГРИЧУК (1992 р.)

Григорій ЗАГРИЧУК і сусіди-друзі
Андрій Салюк і Михайло
ЗАБЛОЦЬКИЙ (1979 р.)
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«ШКОДУВАТИ В ЖИТТІ МЕНІ
НІ ПРО ЩО НЕ ДОВОДИТЬСЯ»
Але це був 1990 рік, перелом-
ний. Мама казала: «Йди вчите-
лем, бо вчитель при будь-якій
системі  потрібний». Я мав
кілька варіантів, яким саме вчи-
телем стати. Один з викладачів
радив йти на прикладну мате-
матику, але я щось не дуже уяв-
ляв, що з нею робити. Мав ба-
жання вивчати географію, істо-
рію. Любов до географії за-
клалася передусім через тури-
стичні змагання. Наша коман-
да – четверо осіб, серед яких,
крім мене, вже згадані Михай-
ло Заблоцький, Андрій Салюк,
а також Іван Тихонов, чотири
роки поспіль брали участь у
районних змаганнях з туризму
на приз імені Вані Холоділіна.
Намагався шукати, хто то такий,
але так досі й не знаю. Очевид-
но, то був якийсь піонер, до того
ж не з наших країв чи взагалі
вигаданий. Отож у цих туристич-
них змаганнях за 18 секунд ми
четверо  розкладали одно-
місний намет! І стабільно ми,
команда восьмирічної сільської
школи, посідала друге місце.
Перше місце не могли взяти,
адже першим завжди був Підво-

лочиський будинок піонерів,
який спеціалізувався на ту-
ризмі. Тож навіть якщо ми й
могли виграти, то ми не могли
виграти (сміється). Але й друге
місце для восьмирічної школи
– то був успіх неабиякий.
Ще один напрямок, який мене

цікавив, – хімія та біологія. Але
хоча у восьмирічній школі хімію
з-поміж усіх знав найкраще, та
лише в дев’ятому класі та в 11-
ому (перестрибував 10-ий клас)
класах, навчаючись у середній
школі в Токах, усвідомив, що до
того я хімії насправді не розумів.
Так, відтворював все гарно, але
думати хімічно мене навчив саме
в 9-ому класі Віктор Васильович
Шкугра. Добрим словом хочу та-
кож згадати моїх класних керів-
ників – Василя Михайловича
Вальчука (у Пальчинецькій вось-
мирічній школі) та Лілю Петрів-
ну Гевчук (у Токівській середній
школі).

Отож я й пішов після
закінчення школи на
природничий факуль-
тет Тернопільського
педагогічного інститу-
ту. На той час діяли
такі умови вступу: якщо
складаєш перший
профільний предмет
на «відмінно» й маєш
золоту або срібну ме-
даль, то відразу всту-
паєш. Я мав срібну
медаль, на «відмін-
но» склав  перший
іспит і вступив, обрав-
ши за спеціальність
хімію з додатковим
предметом біологія.

– Хто найбільше
доклався до вашого
професійного ста-
новлення під час на-
вчання в інституті?

– Передусім в інституті я доб-
ре навчився думати хімічно, на
третьому курсі здобув третє
місце у Всеукраїнській олімпі-
аді з хімії, на п’ятому курсі – п’я-
те. Найбільше доклалися до
мого становлення керівники
дисертації Богдан Дмитрович
Грищук і, на жаль, вже по-
кійний Петро Максимович
Горбовий. Зокрема, Петро
Максимович дуже багато дав
мені навичок саме у прак-
тичній роботі.
Надзвичайно допомогла

мені у житті також робота в
профкомі під час навчання. З
кінця другого курсу я був про-
форгом природничого фа-
культету, де здобув такі, як за-
раз модно  називати, soft
skills, – як командна робота,
спілкування. Цікавими та на-
повненими не лише навчан-
ням були студентські роки в
моїй 54-ій групі та, зокрема,
життя в гуртожитку. Наша гру-
па, єдина з випуску, яка про-
водила зустрічі після завер-
шення  навчання . З при-
ємністю згадую всіх своїх
одногрупників, але найбіль-

ше ми провели часу з Іваном
Мердухом, Віктором Крижані-
вським, Романом Сагалюком
(жили разом в одному блоці) та
Василем Коробчуком, з яким з
минулого року поєднала ще й
наукова робота.
Після закінчення інституту

Богдан Дмитрович Грищук за-
пропонував мені продовжувати
навчання в аспірантурі. Я дещо
роздумував, а мій хороший друг
Руслан Підставка каже: «Та що
тут думати! Йди!». До слова, з
Русланом ми впродовж усіх цих
років товаришуємо. Якийсь час
він працював у Національному
заповіднику «Замки Тернопіл-
ля», зараз – начальник відділу
туризму та охорони культурної
спадщини Збаразької міської
ради. Хоча він за фахом географ,
але нині – краєзнавець-про-
фесіонал, фанат історії, зокре-
ма , замків.  Завжди радий
зустрічі з ним.

Я пішов в аспірантуру. Зви-
чайно, не все відразу вдало-
ся. Півтора року роботи в ас-
пірантурі пішло, як мовиться,
на умивальник: коли синте-
зуєш і теоретично має бути все
гаразд, відправляєш на ана-
ліз, приходиш за результатом,
а тобі кажуть – не вийшло. І
щоразу доводиться розпочи-
нати все знову.

– У такі моменти не шкоду-
вали, що за це взялися? Чи,
навпаки, це додавало вам сти-
мулу?

– Був період, коли хотілося
все кинути та піти в армію. А тут
раптом раз – і все вдалося
(сміється). Написав дисерта-
цію , успішно  захистив  ї ї у
Львівській політехніці (вдячний
офіційному  опонентові ,  на
жаль, покійному Володимирові
Павловичу Новікову). Розпочав
працю асистентом у педагогіч-
ному інституті. Коли 2000 року
в медичному університеті від-
крили фармацевтичний фа-
культет, на другому курсі з’явив-
ся предмет «органічна хімія»,
то через рік перейшов сюди.
Вже під час роботи на факуль-
теті, 2006 року, закінчив Націо-
нальний фармацевтичний уні-
верситет у Харкові за спеціаль-
ністю «Фармація», щоб мати
знання  цілковито відповідні
обраній справі.

– Ви розпочали роботу на
фармацевтичному факультеті,
як уже згадували, в період його
становлення. Що для вас тоді
було найважчим?

– Праці я не боюся жодної.
Найважчим для мене стало те,
що доводилося сидіти на роботі
з 9 до 15 години, незалежно від
того, були в мене заняття чи ні.
Впродовж першого року відчу-
вав якийсь внутрішній спротив
щодо цього, були й дрібні не-
порозуміння. Та, зрештою, все
налагодилося . Я  прийшов
сюди завучем, потім якийсь пе-
ріод очолював кафедру, згодом
кафедри розділили, то став за-
ступником декана  фармфа-
культету, з 2007 року був на-

Григорій ЗАГРИЧУК з дружиною Окса-
ною, доньками Юлією (випускницею
університету) та Олесею (2021 р.)

чальником навчального від-
ділу, відтак – помічником про-
ректора, відповідальним сек-
ретарем приймальної комісії.
Зараз я також є завідувачем
кафедри та помічником про-
ректора, тому основна моя ро-
бота – освітній процес. Якось у
межах українсько-швейцарсь-
кого проєкту нам розказували,
що людина може повноцінно
реалізуватися лише в двох про-
фесійних іпостасях з трьох.
Якщо взяти мої три напрями –
викладач, науковець та адміні-
стратор, то в мене так склало-
ся, що я насамперед викладач
та адміністратор. Наукою про-
довжую займатися, але не так
активно, як хотілося б. Знову ж
таки: встигнути в усьому не
вдається.

«УКРАЇНА З
РОКАМИ СТАНЕ
ЄВРОПЕЙСЬКОЮ
КРАЇНОЮ, ДО
ТОГО Ж
ВИСОКОГО
ҐАТУНКУ»

– Проте ви задоволені, що
все склалося саме так?

– Шкодувати точно ні про що
не доводиться. Гадаю, все, що
з нами відбувається, десь там
нагорі вже написане. Можна
щось скоригувати, але основ-
не все ж стається так, як і має
бути.
Скажімо , в педагогічному

інституті я зустрів свою майбут-
ню дружину. Був аспірантом
першого року, вона – студентка
географічного факультету. Якось
випадково перетнулися, а через
рік одружилися. У нас є дві дати:
17 квітня – це початок зустрічі,
а через рік і місяць, 17 травня
1997 року, ми одружилися. Нині
маю трьох гарних дівчат: дружи-
ну й двох доньок. Дружина Ок-
сана якийсь час, до минулого
року, працювала в нашому уні-
верситеті. Зараз трудиться в
науково-дослідному експертно-
криміналістичному центрі. Стар-
ша донька Юля самостійно ви-
рішила обрати медицину. Вона
перша започаткувала ту стезю,
бо до цього часу в нас у родині
медиків не було. Коли навчан-
ня давалося важко, я, бувало,
казав їй: «Маю знайомих у де-
канаті, заяву на відрахування
будеш писати без черги». Ось
так її підтримав тато (сміється).
Вже пройшла інтернатуру, зараз
працює терапевтом у Підволо-
чиську, куди мала цільове ске-
рування, й частково у Тернополі
за спеціальністю дерматолога-
косметолога після завершення
спеціалізації з дерматовенеро-
логії. Молодша донька Олеся
закінчує другий курс медичного
факультету. Знову ж таки – це її
власний вибір. Обираючи між
педагогічним і медичним уні-

верситетами, взяла приклад зі
старшої сестри. Перший се-
местр був особливо важким.
Тоді, у зв’язку з великою війною,
навчання  розпочали напри-
кінці вересня, а завершити його
запланували до першого груд-
ня, тож було 4-5 занять щодня.
У  якийсь  момент у доньки
навіть з’являлися думки зали-
шити навчання, було так вис-
нажливо. Але помалу адаптува-
лася.
Даруйте, забув: у нас є ще

одна дівчина вдома, наша улюб-
лениця – киця Буся (усміхаєть-
ся). Коли приходиш додому,
вона – така віддушина, допома-
гає зняти стрес.

– Що ще допомагає зняти
стрес? Які маєте захоплення?

– Був період, коли я дуже ба-
гато читав. Потім на якийсь час
перестав, окрім фахової літера-
тури, тепер знову повернувся.
Особливо зараз захоплюють
детективи, книжки світоглядно-
го характеру.
Що ще допомагає? Спілку-

вання  з колегами, друзями.
Маємо кілька дружніх компаній,
з якими можемо зустрітися, по-
говорити. Це додає наснаги.
Тішуся, що розширюємо родинні
зв’язки: 1 червня старша донь-
ка вийшла заміж. Зять Олек-
сандр – її однокурсник. Він об-
рав хірургію, тому зараз ще за-
кінчує інтернатуру.

– Багато спілкуючись із су-
часним поколінням, як гадає-
те, майбутнє України в на-
дійних руках?

– Вони вміють адаптуватися.
Це дуже важливе вміння. Ска-
жімо, нещодавно до нас прихо-
див наш випускник, який не був
відмінником, але зараз він ус-
пішний представник компанії-
виробника хірургічних інстру-
ментів, добре працює, відвідує
операції, щоб бачити, як це ви-
користовується. Ми поспілкува-
лися, він каже, мовляв, так, тре-
ба було краще вчитися. При-
ємно зазначити, що учні пе-
ревершують твої досягнення –
моя колишня студентка Ліля
Логойда  нині  вже  докторка
наук, професорка, успішна нау-
ковиця, переможниця різних
конкурсів. Насправді є лише
одиниці, для яких вища освіта –
щось позахмарне. Всі інші мо-
жуть досягти значно кращих ре-
зультатів, але цьому заважають
лінь, юнацький спротив. Утім,
якщо життя змусить, то вони
зможуть і довчитися, і дотягну-
тися до того, що їм потрібно зро-
бити.
Тож вірю, що і Перемога буде

нашою, і Україна з роками ста-
не європейською країною, до
того ж високого ґатунку, адже
можливості в нас завжди були
та є. На жаль, не так ми їх вико-
ристовували, не туди звернули,
і ця теперішня ціна дуже висо-
ка. Страшна ціна свободи, га-
даю, стане стимулом для того,
щоб таких помилок уже більше
ми ніколи не повторювали. Хо-
четься, щоб якомога швидше
наші воїни повернулися живі,
здорові та з Перемогою. А наша
молодь, однозначно, зробить
свій внесок для того, щоб Украї-
на була незалежною та про-
цвітала.

Мар’яна ЮХНО-ЛУЧКА

Григорій ЗАГРИЧУК з другом
Русланом ПІДСТАВКОЮ (2024 р.)
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Не легко мовити про лю-
дину, яку високо цінуєш і
знаєш багато років, бо
тоді слова перетворю-
ються на дрібні піщинки в
бурхливому морі спогадів.
Але й зараз, попри роки,
вони знову оживають яск-
равими спалахами вдяч-
ності серед тих, хто на
своєму життєвому шляху
зустрів талановитого
лікаря, науковця, керівника
та наставника, справж-
нього сина України – про-
фесора Степана Івановича
Черкашина. Його можна
вважати фундатором сто-
матологічної справи на
Тернопіллі та українсько-
му медичному просторі.

«НАЛЕЖИТЬ ДО
СУЗІР’Я ВЧЕНИХ
СВІТОВОГО РІВНЯ»

2004 року Степан Черкашин
очолив стоматологічний фа-

культет, який щойно створили в
тодішній Тернопільській дер-
жавній медичній академії, та
був першим деканом до 2006
року

«Степан Іванович був тією
постаттю, яка зуміла згуртувати
навколо себе багатьох одно-
думців. Він належить до сузір’я
вчених світового рівня, яких
можна назвати піонерами сто-
матології в Україні. 1965 року
Степан Іванович закінчив Хар-
ківський медичний стоматоло-
гічний інститут. З 1971-го почав
працювати в нашому виші. Спо-
чатку – асистентом на кафедрі
госпітальної хірургії, з 1980 року
– завідувачем курсу стоматології
при кафедрі госпітальної хі-
рургії. 2007 року став завідува-
чем кафедри стоматології. З
2009 р. – завідувач кафедри

ЗОРЯНІ ОБРІЇ ПРОФЕСОРА
СТЕПАНА ЧЕРКАШИНА

пропедевтики стоматологіч-
них дисциплін. З 2010 р. пра-
цював завідувачем кафедри
ортопедичної стоматології, а
з 2013 року очолював кафед-
ру стоматології ННІ ПО» –
розповідає декан стомато-
логічного факультету ТНМУ
Світлана БОЙЦАНЮК.
Степан Іванович був відда-

ним своїй справі, відомим на-
уковцем на теренах усього
пострадянського простору.
1971 року захистив канди-
датську дисертацію «Колате-
ральний кровообіг лицевого
нерва в нормі і при патологі-
чних станах», а 1991-го – док-
торську дисертацію «Одонто-
генна вогнищева інфекція
порожнини рота». Пробле-
ма хроніотоксикації, ротово-
го сепсису не втратила своєї
актуальності й нині.
Степан Черкашин – вчитель

для багатьох теперішніх стома-
тологів, які виростали під його
надійною опікою, мудрий та
терплячий наставник для сту-
дентів. Степан Іванович виріз-
нявся веселою вдачею та непе-

ревершеним по-
чуттям гумору.

«Сьоме черв-
ня – дата, коли
Степан Іванович
відійшов у віч-
ність, для нас
сумний день, –
каже  Світлана
Бойцанюк, – але
ми трепетно бе-
режемо пам’ять
про нашого на-
ставника, вчено-
го, чудову людину
та талановитого
організатора  й
п р о д о в ж у єм о
втілювати в життя
його настанови.
Він був і зали-
шається в наших
серцях світлою
людиною,  при-
кладом невтом-
ної працелюб-
ності, мудрості,

щирості та доброти».
«ПИШАЮСЯ, ЩО МІЙ
НАСТАВНИК БУВ
ПАТРІОТОМ»
Ярослав НАГІРНИЙ, профе-

сор:
– Знайомство зі Степаном Іва-

новичем відбулося під час про-
ходження клінічної ординатури
в Тернопільській обласній
клінічній лікарні. Я працював на
амбулаторному прийомі й про
хірургічну стоматологію, якщо
чесно, навіть і не мріяв. Прига-
дую, як він зустрів мене якось у
коридорі й запитав: «Хірургом
стати не хочеш? Терапією хай
дівчата займаються, а чоловіча
професія – то хірургія». Так з
його легкої руки я й прийшов в
хірургічну стоматологію. Звісно,
спочатку було непросто, бо цей

напрям вимагає нових ґрунтов-
них знань, а ще – сильного ха-
рактеру, емоційної витримки,
навичок поводження під час
екстремальних ситуацій в опе-
раційній. Окрім того, потрібно
було здобувати й навички робо-
ти в команді, де всі були одним
професійним монолітним ко-
лективом. Але Степан Іванович
виявився унікальним Вчителем.
Пригадую, як ми стояли за од-
ним операційний столом і від
нього віяло таким спокоєм і
впевненістю, що навчатися було
легко, кожний успіх піднімав
мене все вище й вище. Хоча не
все було так солодко, бо й спи-
тати іноді міг доволі суворо, але
завжди був справедливий. Я
навіть іноді й дивуюся, як в од-
ному характері можуть поєдна-
тися такі різні риси – вимог-
ливість, імпульсивність, емоцій-
ність та надзвичайна доброта,
чуйність, терпимість.
Степан Іванович був надзви-

чайно відкритий до своїх колег,
учнів, у нього не було жодних
професійних таємниць. І своїм
входженням у науку я теж зав-
дячую саме йому, бо відкрив
мені новий, надзвичайно ціка-
вий світ наукової творчості. Зго-
дом же «змусив» кандидатську
дисертацію розпочати. Він був
надзвичайно енергійною люди-
ною, ця живильна енергія пере-
давалася й нам. Можливо, ба-
чив в мені свого наступника, бо
так щиро плекав цю любов до
науки, як може лише батьківсь-
ка душа. Познайомив мене зі
своїми колегами зі світу щелеп-
но-лицевої хірургії. Вдячний
долі, що звела мене з людиною
такого масштабу – вченим, прак-
тиком, непересічною особисті-
стю та лікарем, який повідав
мені багато чого в житті та
хірургічній стоматології. Наразі
намагаюся продовжувати його
справу, тримати, як мовиться,
марку та втілювати в життя на-
станови свого Вчителя. Мені за-
пам’яталися його слова: «Вік
живи, вік учись і не все будеш

знати». В нього жодного дня не
минало без нових свіжих знань.
Пишаюся, що мій Вчитель був
патріотом. Часто розповідав
нам у вузькому колі, що коїлося
на його рідній Харківщині у
1920-30 роках, мав активну гро-
мадянську позицію. Був чудо-
вим товаришем, порадником,
його всі поважали – і пацієнти, і
учні, і колеги.
Степан Іванович стояв біля

витоків створення нашого стома-
тологічного факультету, фактич-
но був його засновником. При-
гадалося, як ми в ним в НОК
«Червона калина» зустрічали
якусь комісію з владних струк-
тур, що мала надати дозвіл. І тут
авторитет Степана Івановича
мав неабияке  значення , бо
його поважала та цінувала вся
українська стоматологічна
спільнота. Мрією мого настав-
ника було відкрити у Тернополі
стоматологічний факультет. Я
дуже втішений, що вона стала
реальністю.
«ПАМ’ЯТЬ ПРО
ВЧИТЕЛЯ НАЗАВЖДИ
В МОЄМУ СЕРЦІ»
Наталія ГУТОР, доцентка:
– Зі Степаном Івановичем я

познайомилася  1986 року,
мене скерували клінічною орди-
наторкою у стоматологічне
відділення Тернопільської
обласної лікарні, а його при-
значили моїм куратором. Він
відіграв особливу роль у фор-
муванні  мене як лікарки-
хірургині. В ті часи у відділені
лікували пацієнтів стоматоло-
гічного профілю, але з роз-
маїтою патологією, зокрема й
онкологічною, дітей з розще-
линами верхньої  губи та
піднебіння, інші. Отож робо-
ти був непочатий край, і він
фактично днював і ночував у
відділенні. Я ж асистувала
йому на операціях. Він був
хірургом від Бога. Але всі па-
м’ятатимуть його ще й як надій-
ну, добру людину. В учнів ви-
магав того ж, що й і від себе.
Цінував працелюбність, знан-
ня, відповідальність. Склад-
нощі операцій полягали в
тому, що спілкувалися ми
лише поглядом, усі жести
мали бути відпрацьовані до
автоматизму. Мені було до-
волі легко працювати, бо я
знала всі етапи операції «назу-
бок». За день до оперативного
втручання ми обговорювали
план дій, етапи операції, її хід,
тому зазвичай все йшло, як-то
кажуть, за планом.
Степан Іванович ніколи не ста-

вився до пацієнтів чи до своїх
обов’язків формально. Він був
прикладом організованості та
відповідальності. Його енергети-
ка надихала, й у його присутності
все закінчувалося добре, навіть
за екстраординарних ситуацій.
Знання, досвід і любов до

хірургічної роботи професора

передалися й мені, тому я дуже
тішуся, що на  початку моєї
лікарської практики доля пода-
рувала саме такого Вчителя. Він
гостинно відчинив мені двері у
світ хірургічної стоматології.
Степану Івановичу вдавалося

поєднувати лікувальну справу з
навчальною роботою на кафедрі
пропедевтики стоматологічних
дисциплін, яку він певний час
очолював. Можна сказати, що
кафедра була для нього, як дру-
га сім’я – він дбайливо турбував-
ся про наш колектив, хотів, щоб
ми були всім забезпечені. При-
гадалося, як телефонував до ко-
лег у Полтаву, наочне приладдя,
інструментарій «діставав». Сту-
денти його дуже любили, незва-
жаючи, що він був доволі вимог-
ливим викладачем. Він любив
дисципліновану, відповідальну
молодь, ту, яка хотіла вчитися та
здобувати знання. У нього зав-
жди було багато цікавих ідей, які
згодом виливалися в монографії,
наукові статті. Пишаюся, що в нас
є спільна монографія. Його не-
вгасимій енергії могли позазд-
рити навіть молоді люди. Завж-
ди приносив нам свіжі ідеї:
«Гляньте-но на цю статтю, може,
й ми собі таку методику впрова-
дили б?». Хотів іти в ногу з ча-
сом. Пригадалося, як подарува-
ли йому на день народження
ноутбук і він запитав мене: «На-
талю, а що ж мені з ним робити?
Дисертації написав, чогось ново-
го поки що не планую. Може, буду
дивитися, що у світі діється?».
Він був відданим своїй роботі,

багато працював, а на відпочи-
нок, зрозуміло, часу залишало-
ся обмаль. Хоча й дачну ділян-

ку мав, але зайнявся нею в до-
волі поважному віці. Почав вив-
чати городню справу, щось са-
дити, вирощувати та мав від того
неабияке задоволення. Якось
приходить на кафедру й хва-
литься своїм врожаєм: «Знаєш,
Наталю, я чотири кущі картоплі
посадив. І вродила». Ви б бачи-
ли, як світилися тоді його очі. А
ще він був автолюбителем, а я
теж затята водійка, тому мали
багато спільних тем для роз-
мов, часто допомагав мені щось
відремонтувати в моєму авто.

Професор Степан ЧЕРКАШИН

Студент Степан ЧЕРКАШИН в одній
з ролей, яку зіграв у театральній
студії стоматологічного інституту

(Продовження на стор. 9)

Степан ЧЕРКАШИН з дружиною Світланою й
доньками Яною та Вікторією
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З великою вдячністю згадую
роки, проведені поруч зі своїм
Вчителем. На його плечі лягло
багато завдань і він з честю їх
виконав, виплекав не одне по-
коління стоматологів, допоміг
багатьом пацієнтам. До всього
підходив з творчим завзяттям,
мав особливий лікарський та-
лант і наукову жилку. Пам’ять
про Вчителя назавжди в моєму
серці.
«БАТЬКО ЗАВЖДИ
БУВ ДЛЯ МЕНЕ
ПРИКЛАДОМ»
Вікторія ЧЕРКАШИНА, донька:
– Батько був і залишається

найдорожчою людиною в моє-
му житті. Він народився на Хар-
ківщині у селі Акулинівка, дити-
на війни, але з того періоду в
мене дуже мало спогадів. При-
гадую, як тато розповідав, що
його родині кілька місяців до-
велося мешкати в хаті разом з
німецькими солдатами під час
окупації. Дуже теплі спогади
збереглися про мою бабусю,
його маму, яка була надзвичай-

но доброю людиною, а дідусь
працював машиністом потяга.
Батько зростав у простій се-
лянській родині. Одного разу
ми поїхали на його малу бать-
ківщину з мамою та сестрою,
щоправда, дідуся я вже не зас-
тала .  Запам ’ятала  просту
сільську хату, піч, височенне
ліжко й наче велика хмаринка
на ньому – висока перина, на
яку  мене  й  поклали спати .
Свою маму батько дуже любив,
але ніколи цього не афішував,
хіба інколи мені казав: «Лише
я знаю, на кого ти схожа». Це
був знак відданої синівської лю-
бові. Коли моя бабуся помер-
ла, то тато зачинився у своїй
кімнаті й увесь день звідти не
виходив, а ввечері сів на поїзд і
поїхав до Харкова. Це я прига-

дую дуже яскраво. Взагалі ж
батько дуже  рано  пішов на
вільні хліби, десь у сімнадцять
подався на шахти Донбасу. По-
працював там кілька років, а
потім втупив до Харківського
стоматологічного інституту. Він
був зразком тієї людини, яка
всього в житті досягла сама,
без  допомоги батьків, про-
текцій, фінансової підтримки.
Під час навчання в інституті він
дуже захопився театром, мені
здається, що він був природже-
ним актором. Це видно навіть
зі світлин, які збереглися в на-
шому сімейному фотоальбомі.
При стоматологічному інституті
в ті часи діяла театральна сту-
дія й тато грав там усі головні
ролі, переважно в класичних
п’єсах. Ось він у ролі білого
офіцера, є також світлина з по-
становки п’єси «Гроза» за Ост-
ровським, на іншому – в ролі
Нептуна. Чи не справжній ар-
тист?! У цьому альбомі ще й
багато вирізок з газет із заміт-
ками про молодого актора Сте-
пана Черкашина. Я пишалася
тим, що мій тато такий приваб-

ливий, як мовиться, чоловік із
шармом. Коли батько закінчив
інститут, то за скеруванням по-
їхав у Фрунзе – столицю тодіш-
ньої Киргизької  радянської
соціалістичної республіки. Там
він зустрів мою маму, одружив-
ся, а згодом і я народилася.
Коли мені було два рочки, ми
переїхали до Тернополя. Татові
запропонували тут місце в ме-
дичному інституті на кафедрі
анатомії. Звісно, тоді я не мог-
ла сприймати рідну людину в
ролі науковця, але добре па-
м’ятаю, як багато він працював,
дуже хотів стати доцентом. Він
був хірургом від Бога, кажу це
ні на йоту не сумніваючись, бо
бачила, як він готується до кож-
ної операції, скільки часу вит-
рачає, щось малює, занотовує,

ЗОРЯНІ ОБРІЇ ПРОФЕСОРА
СТЕПАНА ЧЕРКАШИНА

обмірковує хід оперативного
втручання. Одного разу навіть
взяв мене із собою на опера-
цію, дуже хотів, щоб я пішла
його стежкою. Одягнув мене у
стерильний одяг і привів до
операційної. Як нині, перед
очима  тато  за  операційним
столом. Він відрізав у чоловіка
частину ребра, потім імпланту-
вав його у зламану щелепу (при-
наймні я так це зрозуміла), а я
стояла та спостерігала, ні кра-
пельки не боячись, «витрима-
ла» операцію до кінця.
У суботу та неділю зазвичай

батьки ходять з дітьми в парк,
на атракціони, проводять роз-
важальні заняття. Я ж батьком
ходила в обласну лікарню, де він
робив хворим перев’язки. Спо-
чатку їхали на тролейбусі, а коли
виходили, то він брав мене за
руку й ми разом ішли до лікарні.
Для мене – це один з найтеплі-
ших спогадів дитинства. Щоп-
равда, до маніпуляційної я не
заходила, а сиділа в лікарсько-
му кабінеті та дуже пишалася,
що мій тато тут найголовніша
людина, єдиний у всьому світі

хірург і мені така місія дуже була
до вподоби. З дитинства запа-
м’яталася така картинка: тато
сидить у своїй кімнаті серед
купи паперів і все пише, пише.
Він дуже любив свою професію,
був прикладом організованості
та відповідальності в усьому,
навіть у побуті. Його обожнюва-
ли студенти. Якось в універси-
теті було якесь зібрання й коли
тато вийшов на сцену, то студен-
ти почали йому аплодувати та
кричати: «Браво, професоре».
Він був дуже легкою по житті
людиною, веселим, любив до-
тепні жарти, тому завжди міг
знайти з молоддю спільні точ-
ки дотику. Батько завжди був для
мене прикладом, особливо я
пишалася тим, що він сам себе
зробив, йому ніхто не допома-

Професор Степан ЧЕРКАШИН з колективом кафедри стоматології ФПО ТНМУ

гав, він сам досяг своїх вершин і
став хірургом, викладачем, нау-
ковцем. Завжди захоплювалася
тим, як він багато читає, навіть
поезію писав, знав численну
кількість віршів. Мав сильний
характер, але в душі був роман-
тиком, поводився з нами до-
волі суворо, ми інколи навіть
його побоювалися, але водно-
час він нас сильно любив і ми
це відчували. Особливо весело
було, коли збиралися за свят-
ковим столом. Друзі батьків до
нас приходили чи не на кожне
свято. Колега тата займався
фотографією, тож усе, що тоді
відбувалося, збереглося  на
світлинах. Я з дітьми готувала
вистави, бо ж у душі, як батько,
акторка, а потім ми всі гуртом
співали українських народних
пісень. Весь репертуар знала
напам ’ять. Тато  був душею
будь-якого товариства – хариз-
матичний, дотепний, з тонким
почуттям гумору. Дуже любив
грати в шахи, але не любив про-
гравати й нервував з того. А ще
улюбленим заняттям для ньо-
го стали мандри, ми об’їздили
з ним багато цікавих і мальов-
ничих місць України, колишнь-
ого радянського союзу, побува-
ли в Криму, країнах Балтії, Біло-
русі, москві, ленінграді. Він
влаштовував нам прекрасні
мандри. Був яскравою та кому-
нікабельною людиною різнос-
тороннього таланту.
Я не стала, як мріяв тато,

хірургом. Але моя сестра обра-
ла професію лікаря, фах стома-
толога здобуває його внук, він
навчається зараз на стоматоло-
гічному факультеті, який багато
років тому започаткував його
дідусь і дуже пишається цим.
Шкода, що батько не дожив до
цих днів. Але пам’ять про нього
живе, а родинна лікарська про-
фесія продовжується.
Степан Іванович , й справді,

був Людиною, яка жила хірур-
гією, наукою та Україною. Він
любив своїх рідних, учнів,
пацієнтів і присвятив їм своє
життя та працю. Головним
правилом його життя став
заклик «Ніколи не здавати-
ся!» Це й про таких людей, як
професор Степан Черкашин,
написані чудові слова:

«Я на світі прожив, наче
спалах зорі на світанні,

Наче крапля роси, наче крик
журавля – тільки мить.

Я не вірив ніяк, що й до мене
прийде день останній,
І в жертовнім вогні моє
серце на попіл згорить.
На могилі моїй посадіть

молоду яворину
І не плачте за мною – за

мною заплаче рідня.
Я любив вас усіх, та най-

більше любив Україну,
Певно, в цьому і є та

найважча провина моя».

Лариса ЛУКАЩУК

(Закінчення. Поч. на стор. 8)

СТАЛИ
ЛАВРЕАТКАМИ
ВСЕУКРАЇНСЬКОГО
КОНКУРСУ
«МОЛОДИЙ ВЧЕНИЙ
РОКУ»
Щороку Рада молодих учених при

МОН України організовує Всеукраї-
нський конкурс «Молодий вчений
року». Учасники мають можливість
представити власні дослідження та
роботи у таких напрямах: природ-
ничо-математичні науки, аграрні
науки та продовольство, охорона
здоров’я, воєнні науки та цивільна
безпека, управління та адміністру-
вання, обслуговування та соціаль-
но-гуманітарний напрям. 100 номі-
націй конкурсу входять до чотирь-
ох тематичних блоків.
Цьогоріч наукові досягнення но-

мінантів оцінювали за підсумками
роботи у 2023 році.
Завідувачка кафедри фармацев-

тичної хімії, професорка, докторка
фармацевтичних наук Лілія Логой-
да стала лавреаткою цьогорічного
конкурсу «Молодий вчений року» у
номінації «Хімія».
Доцентка кафедри управління та

економіки фармації з технологією
ліків, кандидатка фармацевтичних
наук Лілія Будняк вдруге стала лав-
реаткою цього конкурсу. 2022 року
вона перемогла у номінації «Нау-
ковець з наукометричною базою»,
а торік – у номінації «Фармакологія
та фармацевтика».
Нагородження лавреатів відбу-

лося в Київському будинку вчених
НАМН України.

Надія ОЛІЙНИК

ШКОЛЯРІ
ТЕРНОПОЛЯ
СПРОБУВАЛИ
ВІДЧУТИ СЕБЕ
СТУДЕНТАМИ ТНМУ
Відбувся захід «Відчуй себе сту-

дентом ТНМУ». Вступники попе-
редньо реєструвалися в онлайн-
режимі і вказували, який саме фа-
культет хочуть відвідати.
На фармацевтичному факультеті

гостей зустрів декан, доцент Дмит-
ро Коробко. З абітурієнтами працю-
вали доцентки Ірина Івануса, Лілія
Стойко та Мар’яна Демчук. Вони роз-
повіли про особливості освітньої
програми, ознайомили присутніх з
матеріально-технічною базою.
Майбутнім стоматологам екс-

курсію факультетом провела зас-
тупниця декана, доцентка Людми-
ла Пацкань.
Вступники, які мріють стати ліка-

рями, побували в морфологічному
корпусі, де для них відчинили двері
кафедри анатомії, патологічної ана-
томії та гістології. Абітурієнти по-
спілкувалися з професорками Ан-
тоніною Пришляк, Зоєю Небесною,
доцентами Юрієм Орлом і Михай-
лом Фурделою, асистенткою Ната-
лією Огінською.
Приймальна комісія нагадує, що

подання заяв на навчання трива-
тиме з 19 до 31 липня. Мінімальний
конкурсний бал для вступу на спеці-
альності «Медицина», «Стоматоло-
гія», «Фармація, промислову фар-
мація» – 150. Подати заяву на «Мед-
сестринство», «Парамедик», «Те-
рапію та реабілітацію» можна,
маючи 100 балів. Бажаємо успіху
у складанні НМТ і чекаємо в ТНМУ!

Ігор ДРАЧ

Â²ÑÒ²
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У рамках туру «Люди-Ти-
тани» нещодавно до Терно-
пільської обласної психонев-
рологічної лікарні завітав
легендарний фольк-рок-
гурт «Kozak System». Свій
перший концерт вони дали
12 років тому в Тернополі.
Цю дату вирішили відсвят-
кувати не на великій сто-
личній сцені, а там, де роз-
почався їхній творчий шлях
– у файному місті.

Ідея запросити до Тернополя гурт
«Kozak System» належить Марії Май-
данюк, яка є учасницею громадської
ініціативи «Лікарняна банда».

«Бачила, що «Kozak System» ви-
ступає по Україні з доброчинними
концертами? Може, до нашого міста
їх запросимо? Запропонувала мені
якось Марія, – розповідає її одноду-
миця та членкиня цієї організації
Ольга Караванська. – Мені ж дуже
імпонує українська позиція фронт-
мена гурту Івана Леня, тому я од-
разу підтримала цю чудову ідею. На
мій погляд, що Іван – це брила нашої
сучасної української музики. Він
дуже добре знає історію України. У
своїх виступах пропагує наше, ук-
раїнське, висловлює власну грома-

КОНЦЕРТ – У ЛІКАРНЯНІЙ АУДИТОРІЇ
дянську позицію, не йде на жодні
політичні компроміси. Вважаю його
музичним флагманом української
сучасної культури, людиною, яка
створена для патріотичної місії».
Згодом «Лікарняна банда» нала-

годила контакти з представниками
благодійного фонду «МХП – Гро-
маді», яка, власне, й організовує
та опікується фінансовим забезпе-
ченням доброчинних турів «Kozak
System». Тож зателефонували до
менеджерки гурту пані Юлії, скон-
тактувалися з лікарнями, щоб дали
згоду та запрошення провести
саме в їхньому закладі такий кон-
церт. Але оскільки бажаючих до-
волі багато, а гурт «Kozak System»
в Україні мегапопулярний, то дівча-
та час від часу нагадували про себе
на сторінці гурту у соціальній ме-
режі Фейсбук.
І ось цей день настав. Скоорди-

нувала концерт у Тернопільській
обласній психоневрологічній лікарні
заступниця генерального директо-
ра Надія Фаріон. У вщерть запов-
неній лікарняній аудиторії яблуку
ніде було впасти – тут і пацієнти
медичного закладу, і наші захисни-
ки, які проходять курс лікування, і
медичні працівники та прихильники
гурту «Kozak System». З медичним
супроводом прибули пацієнти-
військовослужбовці з Тернопільсь-
кої обласної лікарні, яка теж радо

вітала пропозицію організувати цей
захід. Зі сцени полинули добре відомі
хіти гурту – «Люди-титани», «Украї-
нське сонце», «Не моя» та інші. Слу-
хачі заворожено ловили кожен звук
талановитих виконавців, підспіву-
вали улюблені мелодії, купали ар-
тистів в оваціях. Її величність му-
зика об’єднала українську патріо-
тичну громаду. Слухачі не лише були
спостерігачами дійства, але й його

учасниками – декламували вірші,
співали зі сцени власні пісні. Не
можливо було стримати сліз,
коли на сцену вийшла пацієнтка
з внутрішньо переміщених осіб,
взяла у музикантів гітару й під
гучні оплески аудиторії заспіва-
ла: «А я з Херсона!» Жінку підтри-
мала вся зала, учасники гурту, і
це була мить непереборної
єдності синів і доньок України.
Щось символічне було й у тому,

що саме в Тернополі артисти
дали свій перший концерт. І всі ці
роки вони працюють для тих, хто
цінує добірну музику, патріотичні
пісні, а з часів великої війни по-
требує підтримки мистецтвом. З
початку повномасштабного втор-
гнення музиканти виступили у
понад 200 містах України, Євро-
пи та США. Гурт провів понад 30
концертів на передовій та 258
доброчинних виступів в Україні.
Ще з 2014 року хлопці допомага-

ють Збройним силам України – і ви-
ступами, і зборами, грають у шпи-
талях, у бомбосховищах, за кордо-
ном, підтримують на прифронтових
територіях нескорених патріотів
України. Співаючи про Україну, про
любов, про війну, виконавці дяку-
вали тим, для кого виступали, а
Іван Леньо запросив усіх зустріти-
ся після нашої перемоги в Палаці
спорту в Києві.

Фронтмен гурту «Kozak System»
Іван ЛЕНЬО (ліворуч) слухає
виступ одного з пацієнтів лікарні
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У ТНМУ відбувся профорієнта-
ційний фестиваль медичних

спеціальностей, який організували
відділ комунікацій та маркетингу й
працівники приймальної комісії. До
проведення заходу активно долу-
чилися декан медичного факульте-
ту, професор Петро Лихацький, де-
кан стоматологічного факультету,
доцентка Світлана Бойцанюк, де-

кан фармацевтичного факультету,
доцент Дмитро Коробко, заступни-
ця директора ННІ медсестринства
Віта Славопас, а також кафедра
екстреної та симуляційної медици-
ни, Центр симуляційного навчання
та викладачі профільних кафедр.
Окрім того, від Студентського пар-
ламенту ТНМУ зусилля для органі-
зації фестивалю доклали Олек-

ОРГАНІЗУВАЛИ ФЕСТИВАЛЬ
МЕДИЧНИХ СПЕЦІАЛЬНОСТЕЙ

сандр Мехедок, Софія Берегуляк та
Ангеліна Лотоцька.
У внутрішньому дворику універ-

ситету розташували павільйони,
розгорнули виставкові експозиції.
Гості фестивалю – учні Тернопі-

льського академічного ліцею «Ук-
раїнська гімназія ім. І. Франка», Тер-
нопільської спеціалізованої школи І-
ІІІ ступенів № 3, ТНВК «Школа-ліцей

№ 6 ім. Н. Яремчука»,
Буцнівської ЗОШ І-ІІІ сту-
пенів мали змогу дізнати-
ся про медичні спеціаль-
ності, поспілкуватися з
викладачами та студен-
тами.
Злагоджено та цікаво

працювали на кількох ло-
каціях викладачі медично-
го факультету. Доцентки
кафедри загальної гігієни
та екології Ольга Сопель,
Наталія Флекей, асистен-
тки Мар’яна Данчишин,
Оксана Дублянко разом з
професоркою Оленою Ло-
тоцькою продемонстру-
вали гостям методики
визначення рівня нітратів
у фруктах та овочах,

швидкості руху повітря, рівня шуму,
рівня чадного й вуглекислого газу
тощо. Учні мали змогу визначити
рівень глюкози в крові разом з вик-
ладачами кафедри внутрішньої ме-
дицини на чолі з доценткою Людми-
лою Наумовою та виміряти артері-
альний тиск разом з доценткою
кафедри внутрішньої медицини та
фтизіатрії Наталією Кавецькою. Май-

бутніх абітурієнтів супроводжува-
ли заступниці декана медичного фа-
культету, доцентки Світлана Кучер,
Ірина Смачило, Анна Миколенко.
Активно працювали викладачі

стоматологічного факультету, яких
очолювала декан Світлана Бойца-
нюк. Так, викладачі кафедри орто-
педичної стоматології доцентки
Орися Бандрівська, Ольга Ста-

ханська, Людмила Пясецька пока-
зали майбутнім абітурієнтам, як
правильно знімати анатомічні
відбитки зубів альгінатним матері-
алом. Доцентка кафедри хірургіч-
ної стоматології Ольга Скочило та
асистент Іван Стефанів ознайоми-
ли з методикою видалення зубів.
Викладачі кафедри терапевтичної
стоматології, доцентки Марта За-
лізняк, Христина Погорецька, Мар’-

яна Левків, Людмила Пацкань та
асистенти Роксана Древніцька,
Аліна Безушко й Володимир Радчук
розповіли про навчання на стома-
тологічному факультеті, продемон-
стрували методики пломбування
каріозних порожнин на фантомах,
навчали правилам догляду за по-
рожниною рота, залучили наших
гостей до емпіричних досліджень з

використанням анкети-опитуваль-
ника, результати яких будуть зго-
дом оприлюднені на наукових фо-
румах. Учасники анкетування от-
римали призи від фірми «Лакалут».
Командну роботу продемонст-

рували викладачі фармацевтично-
го факультету, з якими завжди
були поруч декан Дмитро Коробко,
заступник декана Ігор Бердей та
старша лаборантка Оксана Бача.

Ігор ГАВРИЩАК
Світлини Яніни ЧАЙКІВСЬКОЇ

Генеральний директор Терно-
пільської обласної психоневроло-
гічної лікарні Володимир Шкробот
щиро подякував гурту за чудовий
концерт, їхню творчість, яка будить
думку, змушує йти лише вперед, та
висловив сподівання на подальші
зустрічі.
Після виступу поспілкувалася з

військовослужбовцями, вони у
великому захопленні від виступу,
кажуть, що це пісні, які сягають са-
мого серця. Музиканти ж надзви-
чайно запальні та харизматичні,
байдужих у залі не було. Всі учас-
ники гурту, як зауважив під час кон-
церту Іван Леньо, це не лише люди,
які разом співають, вони з перших
днів і донині, як одна сім’я, сповіду-
ють наші національні цінності, сло-
вом, гуртом тримають стрій.

«Мені особливо припадають до
душі тексти пісень, які містять ба-
гато інформації для роздумів, зму-
шують замислитися, вони напов-
нені глибоким змістом. Громадянсь-
ка та соціальна лірика гурту дуже
вміло поєднана з ліричними ком-
позиціями. Кожне слово продума-
не, карбоване, осмислене – й це
головне», – поділилася враження-
ми поціновувачка творчості гурту
та співорганізаторка концерту Оль-
га Караванська.

Лариса ЛУКАЩУК

Завідувач кафедри управління та
економіки фармації з технологією
ліків, доцентка Наталія Белей роз-
повіла про лікарські препарати, які
можна придбати в аптеці, зокрема
про тверді лікарські форми, розчи-
ни для ін’єкцій в ампулах, гелі на
основі карбінолу тощо. Доцентки
кафедри фармакогнозії з медичною
ботанікою Марія Шанайда та Іван-
на Кернична представили деякі
зразки гербарного фонду та розпо-
віли про цілющі властивості різних
рослин. Доцентки кафедри фарма-
цевтичної хімії Марія Михалків та
Ірина Івануса провели якісні реакції
на виявлення катіонів деяких ме-
талів з використанням різних реа-
гентів і залучили до цього процесу
всіх охочих. Доцентка Тетяна Ку-
чер запропонувала гостям взяти
участь у хімічній вікторині.
Викладачі ННІ медсестринства,

доцентка Ольга Зарудна, асистен-
ти Віта Славопас, Оксана Прокоп-
чук, Роман Волков, Ольга Козак,
Юлія Коцаба, Ірина Яворська й сту-
дентки 3-го курсу Ірина Бойко та
Ірина Дерда розповіли про особли-
вості професії медичної сестри.
Гості фестивалю мали змогу потре-
нуватися у виконанні медсест-
ринських маніпуляцій (забір крові
в пацієнта, накладання джгута, об-
робка ран тощо). Всім охочим та-
кож провели глюкометрію та вимі-
рювання рівня сатурації кисню в
крові. Разом з викладачкою Аліною
Томків і студентами-парамедиками
3-го курсу Денисом Демихом, Хри-
стиною Безносою та Анастасією
Порохняк школярі взяли участь у
проведенні серцево-легеневої ре-
анімації з використанням автома-
тичного зовнішнього дефібрилято-
ра й оглянули карету екстреної ме-
дичної допомоги.
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11 червня відзначатиме юві-
лейний день народження зас-
тупниця головного бухгал-
тера ТНМУ Наталія Микола-
ївна ВЕРБОВА
Вельмишановна
Наталіє Миколаївно!
Сердечно вітаємо Вас з юві-

лейним днем народження!
Після здобутого досвіду ро-

боти на виробництві у стінах
університету Ви успішно
пройшли шлях бухгалтерки, а
останніми роками – незмінної
заступниці головного бухгал-
тера ТНМУ.
Ректорат, профком і весь ко-

лектив університету глибоко
поважають і щиро шанують Вас
за багаторічну невтомну пра-
цю, високий професіоналізм, сум-

9 червня відзначатиме 70-ий
день народження завідувач ка-
федри терапії і сімейної меди-
цини ФПО ТНМУ професор Ма-
р’ян Васильович ГРЕБЕНИК
Вельмишановний
Мар’яне Васильовичу!
Сердечно вітаємо Вас з юві-

лейним днем народження!
У стінах університету Ви

здобули вищу медичну освіту,
а згодом, після 13 років прак-
тичної лікарської роботи, ус-
пішно пройшли 34-літній тру-
довий шлях асистента, доцен-
та кафедри факультетської
терапії, кафедри внутрішньої
медицини, а останніми роками
– завідувача кафедри терапії
та сімейної медицини факуль-
тету післядипломної освіти.
Ректорат, профком і весь

колектив університету гли-
боко поважають і щиро шану-
ють Вас як відомого в Україні
вченого, висококваліфіковано-

3 червня відзначила ювілей-
ний день народження старша
інспекторка ННІ медсест-
ринства ТНМУ Ольга Йоси-
фівна ГУНЧАК
Вельмишановна
Ольго Йосифівно!
Сердечно вітаємо Вас з юві-

лейним днем народження!
Ректорат, профком і весь ко-

лектив університету глибоко
поважають і щиро шанують Вас
як досвідчену методистку, вихо-
вательку студентської молоді
за багаторічну невтомну пра-
цю, високий професіоналізм, сум-
лінне виконання своїх службових
і громадських обов’язків.
Ваша професійна  та гро-

мадська діяльність відзначені

7 червня відзначає ювілей-
ний день народження доцент-
ка кафедри неврології ТНМУ
Зоя Василівна САЛІЙ
Вельмишановна
Зоє Василівно!
Сердечно вітаємо Вас з юві-

лейним днем народження!
У стінах університету Ви

здобули вищу медичну освіту, а
згодом, після 4-х років практич-
ної лікарської роботи успішно
пройшли 33-літній трудовий
шлях клінічної ординаторки, ас-
пірантки, асистентки, доцен-
тки кафедри неврології.
Ректорат, профком і весь

колектив університету гли-
боко поважають і щиро шану-
ють Вас як відому науковицю,
висококваліфіковану клініцис-
тку-невропатологиню, досві-
дчену педагогиню й вихова-

12 червня відзначатиме 60-
ий день народження доцент
кафедри травматології та
ортопедії з військово-польо-
вою хірургією ТНМУ  Юрій
Сергійович СМОРЩОК
Вельмишановний
Юрію Сергійовичу!
Сердечно вітаємо Вас з 60-

літтям!

У стінах університету Ви
здобули вищу медичну освіту, а
згодом, після трьох років прак-
тичної лікарської роботи, успі-
шно пройшли понад 33-літній
трудовий шлях аспіранта, аси-
стента, доцента кафедри
травматології та ортопедії з
військово-польовою хірургією.
Ректорат, профком і весь

колектив університету гли-

го клініциста-терапевта, дос-
відченого педагога та вихова-
теля студентської молоді за
багаторічну невтомну працю,
високий професіоналізм, сум-
лінне виконання своїх службо-
вих і громадських обов’язків.
Ваші порядність, інтелігент-

ність, працелюбність, уважне
ставлення до людей, прагнен-
ня робити добро заслугову-

ють найвищої оцінки та є при-
кладом для наслідування нови-
ми поколіннями студентів ,
молодих лікарів , науковців і
викладачів.
Бажаємо Вам, вельмишанов-

ний Мар’яне Васильовичу, мир-
ного неба, міцного здоров’я, не-
вичерпного творчого натх-
нення, нових успіхів у Вашій
благородній діяльності, добро-
буту, людського тепла, душев-
ного спокою, родинного благо-
получчя й затишку, довгих
років радісного та щасливого
життя.

Бажаємо щастя, здоров’я
і сили,

Щоб довгі літа плечей не
схилили,

Щоб спокій і мир панували
на світі,

Щоб радість знайшли Ви
в онуках і дітях!

Ректорат і профком ТНМУ
імені Івана Горбачевського

лінне виконання своїх службових
та громадських обов’язків.
Ваші порядність, жіночність,

працелюбність, уважне став-
лення до людей, прагнення ро-
бити добро заслуговують най-

вищої оцінки та є прикладом
для наслідування молодими ко-
легами.
Бажаємо Вам, вельмишанов-

на Наталіє Миколаївно, мирно-
го неба, міцного здоров’я, но-
вих успіхів у Вашій благородній
діяльності, людського тепла,
душевного спокою, добробуту,
родинного благополуччя й за-
тишку, довгих років радісного
та щасливого життя.

Ваш ювілей – то мудрості
пора.

Хай буде вдосталь
і в житті, і в домі

Здоров’я, щастя, злагоди,
добра,

Добробуту та щирої любові!
Ректорат і профком ТНМУ
імені Івана Горбачевського

грамотами й подяками адміні-
страції університету.
Ваші порядність, працелюб-

ність, людяність, жіночність,
прагнення робити добро зас-
луговують найвищої оцінки та

є прикладом для наслідування
молодими колегами та сту-
дентами.
Бажаємо Вам, вельмишанов-

на Ольго Йосифівно, мирного
неба, доброго здоров’я, людсь-
кого тепла, душевного спокою,
добробуту, родинного благопо-
луччя й затишку, активного та
щасливого довголіття.

Хай здоров’я, щастя
і достаток

Огортають Вас, як липи
цвіт,

Хай малює доля з буднів
свято,

А Господь дарує ще багато
літ!

Ректорат і профком ТНМУ
імені Івана Горбачевського

тельку студентської молоді
за багаторічну невтомну пра-
цю, високий професіоналізм,
сумлінне виконання своїх служ-
бових і громадських обов’язків.

Ваші порядність, працелюб-
ність, людяність, прагнення
робити добро заслуговують
найвищої оцінки та є прикладом
для наслідування новими поко-
ліннями студентів, молодих
лікарів, науковців і викладачів.
Бажаємо Вам, вельмишанов-

на Зою Василівно, мирного
неба, успіхів у роботі, міцного
здоров’я, великого людського
щастя, наснаги, добробуту,
людського тепла, душевного
спокою, родинного благополуч-
чя й затишку, здійснення всіх
задумів і сподівань.

Хай стелиться життя
розмаєм

І хилить щастя повен цвіт,
Ми від душі для Вас бажаєм

Здоров’я міцного і многая літ!
Ректорат і профком ТНМУ
імені Івана Горбачевського

боко поважають і щиро шану-
ють Вас як висококваліфіковано-
го клініциста-ортопеда-трав-
матолога, досвідченого педа-
гога та вихователя студен-
тської молоді за багаторічну
невтомну працю, високий про-
фесіоналізм, сумлінне виконан-
ня своїх службових і громадсь-
ких обов’язків.
Ваші порядність, працелюб-

ність, уважне ставлення до
людей, прагнення робити доб-
ро заслуговують найвищої оцін-
ки та є прикладом для насліду-
вання новими поколіннями сту-
дентів, молодих лікарів, нау-
ковців та викладачів.
Бажаємо Вам, вельмишанов-

ний Юрію Сергійовичу, мирного
неба, міцного здоров’я, невичер-
пного творчого натхнення,
нових успіхів у Вашій благо-
родній діяльності, добробуту,
людського тепла, душевного
спокою, родинного благополуч-
чя й затишку, довгих років ра-
дісного та щасливого життя.

60 – не привід для печалі,
60 – це зрілість золота.

Хай до ста, а, може,
ще і далі

Йдуть не оглядаючись
літа.

Ректорат і профком ТНМУ
імені Івана Горбачевського
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Дехто гадає, що черешня не
така вже й корисна. Спочат-

ку, доки вчені достеменно не вив-
чили всю «хімію» цієї ягоди, так і
було, проте зараз є багато відомо-
стей про цю смачну родичку вишні,
з науковою назвою – Cerasus avium,
тобто «пташина вишня».
У ягодах черешні дуже велика

кількість цукру, багато калію, каль-
цію, магнію, заліза, міді, марганцю,
йоду та фосфору. В плодах при-
сутні вітаміни С, РР, В1, В3, В6, Е, К,
які особливо необхідні в період ва-
гітності та годування груддю, а та-
кож дітям. Ретинол відповідає за
формування й розвиток усіх тка-
нин, починаючи від кісток і шкіри та
закінчуючи сітківкою
очей. Вітамін B1 бере
участь у процесі об-
міну речовин, віта-
мін B6 сприяє синте-
зу білків, стимулює
роботу печінки, сер-
ця та головного моз-
ку, вітамін РР стиму-
лює процес дихання
клітин.
Завдяки наявнос-

ті кумаринів й окси-
кумаринів черешня
сприяє зниженню
згортання крові та
запобігає утворенню тромбів. Вона
звільняє організм від шкідливих про-
дуктів обміну й надлишку холесте-
рину. Ягоди темних сортів будуть
корисні за гіпертонії, позаяк знижу-
ють кров’яний тиск, а антоциани, які
містяться в черешні, зміцнюють
капіляри. Відвар з плодоніжок че-
решні можна використовувати як
засіб при захворюванні серця.
Чудово зарекомендувала себе

черешня також при анемії, тому що
збагачує організм відсутнім у цьо-
му стані залізом.
Черешня також володіє відхар-

кувальною дією, допомагаючи при
кашлі. Для цього зваріть компот з
ягід черешні без цукру та пийте його

гарячим. А сік черешні буде корис-
ний при ревматичних захворюван-
нях, закрепах, анемії та порушенні
травлення. Пити його рекоменду-
ють по пів склянки кілька разів на
день.
Покращуючи травлення, плоди

черешні допомагають при різних
захворюваннях шлунково-кишко-
вого тракту. Завдяки наявності
амігдалину, черешня втамовує болі
у шлунку та збуджує апетит. Пло-
ди містять у собі велику кількість
клітковини, яка необхідна для сап-
рофітних бактерій, тому її можна
рекомендувати при дисбактеріозі
кишківника.
Дуже корисні ягоди черешні діабе-

тикам, адже 75% її
вуглеводів – це лег-
ко засвоювана ор-
ганізмом фруктоза.
Відвар квітконіжок
черешні можна вико-
ристовувати як се-
чогінний засіб, а та-
кож для схуднення.
Саліцилова кислота,
що міститься у че-
решні, має знеболю-
вальну дію й буде
корисна при ревма-
тизмі, подагрі та ар-
триті.

Черешня добре допомагає при
різних шкірних захворюваннях, як-
от вугри, екзема та псоріаз. Плоди
використовують і в косметології:
ягідна маска з черешні в поєднанні
з полуницею очищає й звужує пори,
відлущує мертві клітини. Приготуй-
те кашку з очищеної від шкірки ро-
зім’ятої черешні або втирайте в
шкіру проціджений черешневий сік.
Змивати маску потрібно через 15
хвилин. Вона стане більш живиль-
ною, якщо додати розтоплений жир
або чайну ложку оливкової олії на
кавове горнятко черешні.
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РЕЦИПІЄНТ
СВИНЯЧОЇ ПЕЧІНКИ
ПОЧУВАЄТЬСЯ ДУЖЕ
ДОБРЕ

71-річний чоловік став пер-
шою живою людиною, якій час-
тково пересадили печінку гене-
тично модифікованої свині. Де-
сять генетичних модифікацій
запобігають відторгненню орга-
на. Схоже, що печінка функціо-
нує, виробляє жовч і необхідні
білки, що є «дуже захопливою
новиною», каже хірург-транс-
плантолог Бурчін Ексер. З 2022
року ще чотири людини отрима-
ли генетично  модифіковані
органи свині, зокрема серця,
нирки та загруднинну залозу.
Живий лише той, кого проопе-
рували у середині квітня.
НЕВРОЛОГІЯ НЕ
ПОВИННА ШКОДИТИ
ТРАНГЕНДЕРАМ

«Коли справа доходить до
трансгендерної ідентичності,
знання не можуть бути реалізо-
вані у відриві від багатьох соціаль-
них чинників, які визначають, як
ці знання сприймаються та зас-
тосовуються», – стверджує група
нейробіологів і сексологів. За
їхніми словами, необхідно зроби-
ти більше, щоб не допустити, аби
дослідження увічнювали стигми,
які ускладнюють доступ транс-
гендерів до медичної допомоги.
Науковці повинні віддавати пріо-
ритет дослідженням, які, ймо-
вірно, покращать життя людей,
зважаючи на історичну напру-
женість між науковими та транс-
спільнотами, додає команда.
ЯК ЗАРЯДИТИ
КЛІТИНИ, ЩО
БОРЮТЬСЯ З РАКОМ
Доведено, що біоінженерні

імунні клітини атакують і навіть
лікують рак, але вони, як прави-
ло, виснажуються, якщо бороть-
ба триває тривалий час. Тепер дві
окремі дослідницькі групи знай-
шли спосіб омолодити ці клітини:
зробити їх більш схожими на сто-
вбурові. Обидві групи виявили, що
спеціальні імунні клітини, які на-
зиваються CAR T-клітинами, на-
бувають нової сили, якщо їх скон-

струювати таким чином, щоб мали
високий рівень певного білка. Ці
підсилені Т-клітини CAR мають
генну активність, подібну до актив-
ності стовбурових клітин, і нову
здатність протистояти раку. Це
«відкриває новий шлях для роз-
робки терапевтичних Т-клітин для
хворих на рак», – каже імунолог
Туокі Ву.
«МІНІПЕЧІНКА»
ВИРОСТЕ В
ЛІМФОВУЗЛІ
ЛЮДИНИ
Біотехнологічна компанія

LyGenesis уперше ввела кліти-
ни донорської печінки в лімфа-
тичний вузол людини з печінко-
вою недостатністю. Ідея полягає
в тому, що протягом кількох
місяців донорські клітини виро-
стуть у «мініатюрну печінку», яка
фільтрує кров. «Це дуже сміли-
ва та неймовірно інноваційна
ідея», – каже фахівець з регене-
рації печінки Валері Гуон-Еванс.
Лікування, яке було випробу-

ване на мишах, собаках і свинях,
можливо, не позбавить усіх уск-
ладнень термінальної стадії
захворювання  печінки, але
може стати тимчасовим рішен-
ням доти, доки не стане доступ-
ним донорський орган, або не
зробить людей достатньо здо-
ровими для трансплантації.
ГРОМАДСЬКА
ОХОРОНА ЗДОРОВ’Я
ПОВИННА
ВРАХОВУВАТИ СТАТЬ
І ГЕНДЕР
Від експресії певних генів сер-

цевої тканини до реакції на ліку-
вання раку ми лише торкнулися
того, як на здоров’я людини
впливають змінні статі та генде-
ри, пишуть троє вчених. Наслідки
очевидні: у період з 1997 до 2000
року, наприклад, вісім ліків було
вилучено з ринку США, адже з’я-
сувалося, що вони наражають
жінок на більший ризик побічних
ефектів, ніж чоловіків; помилка
обійшлася фармацевтичним
компаніям і платникам податків
майже 1,6 мільярда доларів
США на кожен препарат. Клінічні
випробування, клітинні лінії та
дослідження на мишах мають

бути різноманітнішими у повсяк-
денному житті, стверджують дос-
лідник раку С’ю Гаупт, невролог
Шеріл Карсел і дослідник гло-
бальної охорони здоров’я Робін
Нортон. «Аналогічно культура
медицини має бути трансформо-
вана, щоб підходи до лікування
розвивалися відповідно до да-
них».
ПРЕПАРАТ ВІД
ОЖИРІННЯ
НАСТУПНОГО
ПОКОЛІННЯ МАЄ
ПОДВІЙНИЙ ЕФЕКТ
Експерименти на тваринах

засвідчують, що поєднання іміта-
тора кишкового гормону, такого,
як семаглутид з іншою молеку-
лою є безпечним і призводить
до такої ж втрати ваги, як при ви-
користанні семаглутиду. Додана
молекула спрямована на рецеп-
тор клітин головного мозку. Злит-
тя молекули з пептидом, що
імітує гормони кишківника, доз-
воляє уникнути шкідливих по-
бічних ефектів, які зазвичай ви-
никають при блокуванні цього
рецептора. Ця комбінація доз-
волила мишам, які досягли пла-
то втрати ваги при прийомі се-
маглутиду, ще більше знизити
свою вагу. «Дуже висока оцінка
за новизну» дослідження, – каже
ендокринолог Деніел Друкер. –
Сподіватимемося, що побачи-
мо якесь підтвердження кон-
цепції в клініці».
ЗВ’ЯЗОК МІЖ
ТОВСТОЮ КИШКОЮ
ТА РАКОМ
Дослідження на мишах і лю-

дях дозволяє припустити, чому
існує зв’язок між ожирінням і
деякими видами раку: дієта з
високим вмістом жирів збільшує
кількість бактерій Desulfovibrio
у кишківнику. Вони виділяють
лейцин, амінокислоту, яка
сприяє проліферації клітин, що
пригнічують імунну систему. При
придушенні імунної системи ріст
пухлини раку молочної залози
збільшується. «Це провокацій-
ний висновок, який відкриє нові
можливості, про які нам слід
задуматися», – каже біолог-
дієтолог Стівен Херстинг.
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